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Frontkæmper 
på pension
Dansk Firmaidrætsforbund 
har taget afsked med Ej- 
gon Bertelsen, der efter 38 
års virke for firmaidrætten 
er gået på pension. Her 
ses han th. sammen med 
en af børnebørnene og 
Henry H. Jensen, formand 
for Svendborg Firmasport, 
sammenslutningen Ejgon 
startede i.
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Fremtiden kræver stadig 
nytænkning
Repræsentantskabsmødet er overstået, og i det store hele må det beteg-
nes som et tamt møde. Det var ikke de store armsving og hårde ord, der 
blev brugt fra mødets talerstol.
Der var stort set tilfredshed med styrelsens arbejde, hvilket kom til 
udtryk, ved at repræsentantskabet godkendte forbundets beretning, 
regnskab og budget uden de store sværdslag, ligesom de fleste og 
vigtigste lovforslag og ændringer blev vedtaget med stort flertal. Per-
sonvalgene, der på mødet skulle foretages, blev ligeledes gennemført i 
stor enighed. Mødet forløb altså godt, men for de delegerede, der havde 
ventet, at mødet skulle afstikke nogle retningslinier og angive nogle 
fremtidsvisioner, blev det en skuffelse.
Ikke éen af de mange, der var på talerstolen, kom med et bud på den 
nytænkning, som overskriften lægger op til.
Styrelsen fik altså ikke nye opgaver med hjem. Den må selv prøve at 
skabe den nytænkning, der skal til. Repræsentantskabsmødets opbak-
ning til de sidste 18 måneders arbejde har forhåbentligt givet styrelsen 
den selvtillid, der også er nødvendig for at være kreativ, ligesom opbak-
ningen har givet styrelsen et godt udgangspunkt til at føre Dansk 
Firmaidrætsforbund videre i en fortsat konstruktiv og positiv retning. 
Vi kan så håbe, at styrelsen ved repræsntantskabsmødet i november i år 
i sin beretning ikke vil blive klandret for at have været inaktive, men at 
styrelsen har været i stand til at leve efter jubilæumsårets slogan.
»Vi gør tale til handling«.

DFIF Vision 2000: Produktudvikling

Bladvirksomheden under 
omlægning
Som det nok er bekendt har FIRMAIDRÆT fået nyt format samt 
undergået andre forandringer. Baggrunden herfor skal ses i relation til, 
at DFIF’s bladvirksomhed gennemgår en produktudvikling med det mål 
at skabe en mere dynamisk og målrettet virksomhed, der på optimal vis 
kan afspejle, hvad der sker rundt i landet. Det har umiddelbart ikke 
meget med formater m. m. at gøre, men ændringen her er en praktisk 
foranstaltning i hele denne udvikling. - Bladvirksomheden omfatter 
udover FIRMAIDRÆT også bladet AKTIV FRITID (grønne sider), og 
fra marts-nummeret i dette blad præsenterer vi første udgave af MO-
TIONSJOURNALEN (gule sider). 1985 gav et godt indtryk af, hvor-
ledes forbundet sammen med lokalredaktørerne rundt i landet kan 
samarbejde, og opgaven FESTIVAL NEWS fra Euro-85 følges nu op af 
en REPORTER-gruppe, som skal være med i helt nye opgaveløsninger. 
Ethvert tegn på vækst indenfor bladvirksomheden er tegn på vækst 
indenfor firmaidrætten rundt i landet - det skal vi være glade for.

Finn Hagedorn
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Repræsentantskabsmødet den 23.-24. november 1985 i Frederikshavn:

Enighed gør stærk
Fladfiskene svøm m er stadig sprælske rundt i vandene i Frederikshavn efter at D ansk Firma- 
idræ tsforbund har afholdt sit årlige repræsentantskabsmøde.
M ødet gav ikke årsag til oprørte vande, selv om  såvel form ålparagraffen og m edlem sskabsfor-
holdene blev stram m et op. Først kom  det til ud tryk ved, at såvel fo rm a n d  Tage Carlsens 
beretning fo r  hele fo rb u n d et sam t efterfølgende regnskaber og budgetter heri incl. centret gik glat 
igennem. D ernæ st ved at lovforslagene havde m arkante stem m etal enten fo r  eller imod. Jo, der 
var enighed om at den tid  der var gået siden sidst, nemlig 18 måneder, var gået godt.
Vi bringer her udpluk a f  form andens mundtlige beretning.

Medlemstal
På sidste repræsentant-
skabsmøde besluttede vi at 
flytte årsmødet fra april til 
november. Det har denne 
gang betydet, at det er 
over 1 Vi år siden, vi sidst 
har haft repræsentant-
skabsmøde. I forhold til 
medlemstallet fra 1983 må 
vi konstatere en nedgang 
på 2.289 medlemmer i 
1984 opgørelsen. Men vi 
kan så til gengæld glæde 
os over, at vi har fået 238 
nye klubber registreret. En 
glædelig fremgang, der ty-
deligt beviser, at firma-
idrætten har sin berettigel-
se i nutidens Danmark.

Breddeidræts-
udvalget:
Som bekendt trådte den 
nye eliteidrætslov - også 
kaldet TEAM Danmark - i 
kraft den 1. jan. 1985. 
Den 27. feb. i år vedtog 
Folketinget, at der skulle 
nedsættes et udvalg til at 
kulegrave breddeidrættens 
forhold. Udvalget har 
bl.a. fået til opgave at 
skildre breddeidrættens 
udvikling og vilkår de se-
neste år - herunder at be-
skrive de ændringer, der er 
sket i idrætsdeltagelsens 
omfang og indhold. På 
baggrund heraf er det 
breddeidrætsudvalgets op-
gave at vurdere forenin-
gernes funktion og mulig-
heder som organisator af 
idræt, og at fremsætte 
forslag til forbedring af

vilkårene for dette arbej-
de. Udvalget skal også 
vurdere lovgivningen og de 
bestemmelser, der berører 
breddeidrætten, og vi skal 
overveje forslag til for-
enklinger og til admini-
strative lettelser.
Udvalget har også fået til 
opgave at overveje mulig-
heder for forbedring af 
planlægningen af idræts-
faciliteter og herunder 
fremkomme med forslag 
om nye typer af ressource- 
besparende og skrabede 
anlæg med henblik på en 
decentral investeringspoli-
tik. Udvalgets vurdering 
skal bygge på, at det frivil-

Til repræsentant
skabsmødet

Tekst: Finn Hagedorn 
Foto: Jørgen Rasmussen

Tage Carlsen, formand for  
Dansk Firmaidrætsforbund 
fandt det glædeligt, at fo r-
bundet var vokset med 238 
nye klubber i betragtning af, 
at medlemstallet var dalet 
med ca. 2200 til 166.514. Re-
gistreringen er baseret på 
1984-opgørelsen.

lige initiativ stadig skal 
have en central placering i 
udvikling og organisering 
af idrætsliv.
Breddeidrætsudvalget be-
står af 13 medlemmer, der 
kommer fra forskellige or-
ganisationer. De fire store 
idrætsorganisationer har
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o
hver et medlem. Derud-
over har Kommunernes 
Landsforening, Amtsråds-
foreningen. Miljøministe-
riet og Undervisningsmini-
steriet ligeledes en person 
hver.
Kulturministeriet har to 
personer, ligesom der er to 
personer, der direkte er 
udpeget af kulturministe-
ren. Jeg sidder i udvalget 
som firmasportens repræ-
sentant, og jeg vil ikke 
undlade her at sige, at vi 
hilser Folketingets beslut-
ning om nedsættelse af 
breddeidrætsudvalget vel-
kommen.
Der er sagt mange pæne 
ord om idrætten af politi-
kerne på Christiansborg, 
og vi kan nu kun håbe på, 
at de indfrier de løfter, der 
i forbindelse med elite-
idrætsloven blev givet det 
øvrige foreningsarbejde. 
Vi ønsker et sikkerhedsnet 
under breddeidrætten, så 
den får de samme arbejds-
vilkår som eliteidrætten 
har fået. Vi kan ikke op-
fordre politikerne stærkt 
nok til at efterkomme det-
te ønske, som for os at se 
må være en naturlig følge 
af vedtagelsen af elite-
idrætsloven.

Folkeoplysnings-
udvalget:
Folketinget har endvidere 
vedtaget et 1 O-punktspro-
gram for voksenundervis-
ning og folkeoplysning. 
Denne vedtagelse danner 
baggrund for en bevilling 
fra undervisningsministe-

riet på 3 gange 15 millio-
ner kroner frem til udgan-
gen af 1988. Pengene skal 
bruges til forsøgs- og ud-
viklingsarbejde. Resulta-
terne af disse forsøg skal 
danne grundlag for en ny 
lov om folkeoplysning til 
afløsning af den nuværen-
de fritidslov.
Forsøgs- og udviklings-
arbejdet til den nye folke-
oplysningslov skal bl.a.
- give mulighed for udvik-
ling af allerede eksisteren-
de tilbud.
- afprøve helt nye ideer og 
give muligheder for nye.
- åbne muligheder for pro-
jekter, der går på tværs af 
gældende lovgivningsom-
råde- og sektordeling.
- i sin helhed være så bredt 
favnende, at den belyser 
ændrede arbejdsformer, 
administrative rammer og 
ændrede finansieringsfor-
mer.
Alle, der har en idé til et 
udviklingsprojekt, kan sø-
ge om støtte - såvel enkelt-
personer som grupper. Det 
kan f.eks. være: ungdoms-
foreninger, klubber, bebo-
erforeninger og arbejds-
pladser blot for at nævne 
nogle få eksempler.
På nuværende tidspunkt 
har undervisningsministe-
riet modtaget over 200 an-
søgninger om støtte, og 
heraf er under ti fra idræt-
tens rækker.

»Man skal høre meget 
før...«. Egon Pedersen (tv) 
og Verner Sørensen, Alborg, 
lytter til formandens beret-
ning.

Det er rystende at konsta-
tere så få ansøgninger fra 
idrættens rækker, når man 
tager i betragtning, at re-
sultaterne fra forsøgs-
projekterne skal danne 
baggrund for den senere 
lovgivning, der skal afløse 
den nuværende fritidslov. 
Vi kan meget let blive sor-
teper i det spil, idet de fle-
ste ansøgninger er kommet 
fra oplysningsforbundene 
og voksenundervisningen. 
Det kan ikke være rigtigt, 
at folkeoplysningen i dette 
land udelukkende skal 
overlades til de voksne. 
Såvel børne,- ungdoms- og 
idrætsorganisationerne 
har en mindst lige så stor 
rolle at spille på dette om-
råde, så jeg kan ikke 
stærkt nok opfordre vore 
foreninger og klubber til 
at få stablet et projekt på 
benene og få sendt en an-
søgning ind til undervis-
ningsministeriet.
Ønsker i nærmere oplys-

ninger, kan I blot henven-
de jer til forbundskontoret 
eller til en af forenings-
konsulenterne. Det er vo-
res håb, at resultatet af så-
vel breddeidrætsudvalget 
som folkeoplysningsarbej-
det munder ud i, at vi får 
fjernet 25 årsreglen. Ja, 
jeg tør godt sige det så 
stærkt, at det er et udbredt 
krav og ønske fra samtlige 
idrætsorganisationer.

£>
Motion

og
samvær
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DFIF-Centret
På repræsentantskabsmø-
det i 1984 blev det beslut-
tet, at forbundsstyrelsen 
skulle nedsætte et center-
udvalg til varetagelse af 
forbundets interesser i for-
bindelse med driften af 
DFIF-Centret i Oksbøl. 
Udvalget består af 3 med-
lemmer. Det er Jørn Godt, 
som er formand for udval-
get, samt Bjarne Hauger 
og Jan Ågård. I modsæt-
ning til tidligere møder 
DFIF-Centret med et regn-
skab, der er bedre end det 
budgetterede. Det bedre 
resultat skal først og frem-
mest ses i lyset af, at cent-
ret har fået en god fast 
kundekreds, som man gør 
sit bedste for at beholde. 
Men det forbedrede resul-
tat skyldes også, at center-
ledelsen har formået at 
bremse stigningstaksten i 
omkostningerne. Og så 
skal det også nævnes, at 
det er sket, uden at det er 
gået ud over centrets servi-
ceniveau eller dets forplej-
ning. Hvis vi skal se lidt på 
fremtiden, så tegner 1985 
både økonomisk og belæg-
ningsmæssigt til at blive et 
godt år. Og centerudvalget 
er så optimistisk at tro på, 
at budgettet for 1985 vil 
holde totalt.
Nogle, har været af den 
opfattelse, at det var på 
repræsentantskabsmødet i

DFIF’s Kursus- og Feriecen-
ter udviste sit hidtil bedste 
regnskab (1984), og centerud-
valget spår yderligere frem-
gang.

1985, man skulle træffe 
beslutning om DFIF-Cent- 
rets fremtid. Ved en nær-
mere undersøgelse har vi 
imidlertid fundet ud af, at 
det er regnskabet for cent-
ret for 1985,d er skal dan-
ne baggrund for en beslut-
ning. Og det vil altså sige, 
at vi først kan behandle 
spørgsmålet på repræsen-
tantskabsmødet i 1986.

Idræt i 
dagtimerne
Når vi tænker på den 
modstand, der tidligere 
var mod opstart af idræt i 
dagtimerne for arbejdsle- 
dige, efterlønsmodtagere, 
pensionister og skifte-
holdsarbejdere m.fl., så 
kan vi i dag glæde os over, 
at mange af de negative 
sammenslutninger nu er 
blevet positive. Flere af 
dem er blevet så positive, 
at de nu står som medar-
rangør af projekter for id-
ræt i dagtimerne. I takt 
med denne udvikling, har 
DFIF oprettet et sekretari-
at på forbundskontoret i 
Svendborg. Sekretatiatet 
tilbyder sin medvirken ved 
etablering af nye idræts-
projekter gennem møde-
virksomhed, materialein-
formationer m.m.
DFIF’s engagement i 
disse projekter har bl.a. 
bevirket, at man har udar-
bejdet et specielt logo. For 
at øge kontakten og kend-
skabet til projekterne 
blandt offentligheden - 
men også for at være kom-
munikationsled mellem 
projekterne - har DFIF

udgivet et blad under nav-
net AKTIV FRITID. Det 
første nummer er kommet 
på gaden i 5.000 eksempla-
rer. Det er trykt på grønt 
papir i A4-format og inde-
holder 4 sider. Det er tan-
ken, at bladet skal udgives 
efter behov. Vi kan kun 
opfordre flere af vore 
sammenslutninger til at 
medvirke ved opstart af 
projekter for idræt i dagti-
merne. For mig at se må 
det være en helt naturlig 
firmaidrætsopgave. Vi 
kan måske i den forbindel-
se også nævne, at vi i sa-
marbejde med Vejle 
Idrætsskole arbejder med 
tankerne omkfing en »fri-
tidsvejlederuddannelse« . 
Det er tanken, at disse fri-
tidsvejledere bl.a. skal vir-
ke i kommuner og på stør-
re virksomheder.

Tipsomsætningen
Det er glædeligt at konsta-
tere, at fodboldtipningens 
omsætning er steget med 
ca. 9 mili. kr. i forhold til 
sidste regnskabsår for 
Dansk Tipstjeneste. Men 
det er samtidig særdeles 
beklageligt at erfare, at 
V6-omsætningen i samme 
regnskabsperiode er faldet 
med ca. 12,5 mili. Det be-
tyder et samlet omsæt-
ningsfald på ca. 3,5 mili. 
kr. i Dansk Tipstjeneste.

Det er bl.a. en af årsager-
ne til, at samtlige idræts-
organisationer får udbetalt 
et mindre tilskud i denne 
regnskabsperiode i forhold 
til den sidste. For DFIF’s 
vedkommende andrager 
beløbet 6.871.000 mod
7.337.000 i sidste regn-
skabsperiode. Altså et fald 
i tipstilskuddet til DFIF på 
466.000. Vi må altså kon-
kludere, at V6-spillet har 
været idrætten et dyrt be-
kendtskab.

Idrættens Fællesråd
Som bekendt er Idrættens 
Fællesråd et fælles samta-
leforum for idrættens or-
ganisationer i Danmark. 
Vi finder det af afgørende 
betydning, at vi bevarer 
dette samtaleforum. Det er 
nemlig meget vigtigt, at vi 
trækker på samme ham-
mel i sager af fælles inter-
esse. Organisationernes 
særpræg taget i betragt-
ning har naturligvis til ti-
der givet sig udslag i uenig-
hed. Det har vi bl.a. på det 
seneste været vidne til, da 
vi i Fællesrådet behandle-
de en evt. ændring af de 
nuværende procentsatser 
vedr. tipsfordelingsnøg-
len. Lad mig slå fast med 
det samme, at DFIF også 
ønsker, at der skal ske en 
ændring af de nuværende 
procentsatser. Baggrunden 
skal bl.a. søges i, at der 
ved vedtagelsen af elite-
idrætsloven er blevet flyt-
tet byrder fra DIF, som nu 
i stedet skal varetages af 
TEAM DANMARK.
Vi mener heller ikke, det 
kan være rigtigt, at 
DDSG&I’s skyttegruppe 
fortsat skal tildeles 5 °7o af 
de nuværende procentsat-
ser. Det er 1 procent mere 
end DFIF’s samlede til-
skud fra tipsfordelings-
nøglen. Det er helt urime-
ligt, at man tilgodeser en 
enkelt organisations skyt-
ter og ikke firmaidrættens. 
Men generelt set er det 
også forkert, at man støt-
ter en bestemt gruppe 
idrætsudøvere på bekost-
ning af andre.
Vores argument forstær-
kes endvidere af, at vore
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medlemsforeninger flere 
steder har problemer med 
at komme ind og skyde i 
DDSG&I’s lokaler. - Altså 
lokaler, som man bl.a. har 
fået finansieret gennem et 
forhøjet tipstilskud. Det 
mest grove eksempel, vi er 
blevet præsenteret for, er, 
hvis vore medlemmer ville 
ind og skyde i et af 
DDSG&I’s lokaler, skulle 
vore medlemmer betale
30,00 kr. pr. næse pr. 
gang. Det er helt urime-
ligt. Men vi håber, at en 
forhandling med DDSG&I 
vil bevirke, at vi får 
ændret på disse forhold. 
Vi har også et andet 
eksempel, der viser, at 
man ikke kan komme ind 
og skyde i DDSG&I’s lo-
kale, hvis ikke vore med-
lemmer melder sig ind i en 
DDSG&I forening. Vore 
foreningskonsulenter er i 
øjeblikket ved at under-
søge de lokale forhold 
nærmere, således vi får en 
samlet oversigt over de 
uacceptable forhold. Hvis 
man ellers skal bruge med-
lemstallet som grundlag 
for en ændring af tipsfor-
delingsnøglen, så står 
DFIF meget stærkt, når 
man snakker om dobbelt-
medlemskab. En undersø-
gelse blandt alle vore sam-
menslutninger viser nem-
lig, at mindre end 50 af 
vore medlemsforeninger 
ud af 5.000 er medlem af 
en anden idrætsorganisa-
tion.
Vi mener, med disse un-
dersøgelser, at have gode 
argumenter på hånden. 
Men lad mig samtidig slå 
fast! Vi så hellere, at man 
ændrede tipsfordelings-
nøglen ud fra et aktivitets-
niveau i stedet for at bruge 
medlemstallet som ud-
gangspunkt. Vi håber me-
get, at organisationerne i 
Idrættens Fællesråd kan 
blive enige om en ændret 
tipsfordelingsnøgle, så-
ledes at vi undgår en poli-
tisk afgørelse.
Men der er da andre ting, 
vi kan blive enige om i 
Idrættens Fællesråd. 
Samtlige organisationer 
står nemlig bag en henven-
delse til skatteministeren

Fra højre: Kai Holm, fm. i 
DIF, Leif Mikkelsen, fm. i 
DDGU og Mogens Løppen- 
thien, fm. i DDSG&I, fik  et 
par ord med i Tage Carlsens 
formandsindlæg i form af en 
løftet pegefinger til ordene: 
»De tre herrer dernede på 
første række«. Bag udtalelsen 
lå tanker vedrørende ny for-
delingsnøgle for tipsmidlerne.

om indførelse af et land-
sdækkende LOTTO-spil i 
Dansk Tipstjenestes regi. 
Vi er også blevet enige om, 
at overskuddet skal indgå i 
den fordelingsnøgle, der i 
dag anvendes ved uddelin-
gen af tipsmidlerne. Det er 
vort håb, at LOTTO-spil- 
let bliver en realitet, så-
ledes vi ad denne vej kan 
sikre og styrke det økono-
miske grundlag, som er af 
afgørende betydning for

det frivillige forenings-
arbejdes fortsatte beståen. 
DFIF har i de sidste 3 år 
beklædt formandsposten 
og har i denne periode li-
geledes haft sekretariatet 
for Idrættens Fællesråd. 
Med virkning fra 1. jan. 
1986 har Idrættens Fælles-
råd bestemt, at DDGU 
skal overtage formandska-
bet og sekretariatet.

Europasportsfestivalen
Forbundets hidtil største 
arrangement til dato var 
afviklingen af den 5. 
Europæiske Sportsfesti-
val, som blev afviklet i 
pinsen 1985 i Middelfart. 
Der har været sagt og 
skrevet meget om festiva-
len - også i den skriftlige 
beretning og endda sær-
deles indgående. Jeg kan 
ikke tilføje noget nyt om

festivalen men kun kon-
kludere, at den blev en 
stor succes på de fleste 
områder. Med 2.800 beta-
lende aktivitetsudøvere og 
ledere blev arrangememtet 
det største nogensinde i fe-
stivalens 10-årige historie. 
Den store succes har givet 
værtslandet Østrig, som 
skal være arrangør i 1987, 
noget at spekulere på - og 
det er måske forståeligt. 
Den næste festival afvikles 
som nævnt i Østrig, nær-
mere betegnet i Wien, i da-
gene 17. - 20. september 
1987. Jeg vil gerne ved 
denne lejlighed rette en 
stor tak til alle både in-
ternt og eksternt, der har 
medvirket i forberedelser-
ne og ved afviklingen af 
festivalen i Middelfart. De 
har en stor del af æren for, 
at det blev et vellykket ar-
rangement. - Tak for det!
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Aktiviteter
På aktivitetssiden kan vi 
fortsat glæde os over den 
store interesse og deltagel-
se, der præger både de tra-
ditionelle idrætsgrene men 
også diverse motions-
arrangementer. Interessen 
for Danmark-Stafetten er 
stigende landet over. I 
1986 udvides arrangemen-
tet med 3 nye afviklings-
byer. Det er Hillerød, Es-
bjerg og Frederikshavn. 
Danmark-Stafetten er et 
tydeligt bevis på, at der er 
et behov for den slags mo-
tionsarrangementer, som 
jo henvender sig til alle 
borgere på tværs af alle til-
hørsforhold. Man behøver 
nemlig ikke at være med-
lem af DFIF for at kunne 
deltage. Men jeg vil nu 
også gerne her understre-
ge, at vi arbejder med nye 
tillæg på motionsområdet, 
der henvender sig til hele 
familien Danmark.

Medlemsforhold
Som det måske vil være de 
fleste bekendt - i hvert fald 
hvis man har læst lederen i 
forbundsbladet s nr. 7 
august 1985 har Århus Fir-
ma Sport meldt sig ud af 
DDSG&I. Baggrunden 
skyldes et diktat fra 
DDSG&I’s overstyrelse. 
Herfra havde man meddelt 
Århus Firmasport, at man 
ikke ville acceptere, at 
man var medlem både af 
DFIF og DDSG&I. Århus 
fik kort og godt at vide, at 
nu måtte man vælge, hvil-
ken hovedorganisation, 
man fremover ville være 
medlem af, og Århus valg-
te altså DFIF. Det er vi 
naturligvis glade for, men 
hvad vi ikke er glade for 
er, at der senere blev star-
tet et muldvarpearbejde 
fra DDSG&I’s side, for at 
få Århusmedlemmerne. 
Men for os at se, lugtede 
dette initiativ af en med-
lemskapring. Det skal dog 
retfærdigvis nævnes, at 
jeg senere har fået en 
mundtlig undskyldning fra 
DDSG&I’s formand Mo-
gens Løppenthien.

Men det skal også nævnes, 
at Århus Firma Sport har 
stævnet DDSG&I for et 
skyldigt beløb på ca.
137.000 kr. Sagen ventes 
for retten i foråret 1986. 
Forholdet til den køben-
havnske firmaidræt har 
ligget stille på det sidste, 
men jeg kan oplyse, at vor 
konsulent i området Jør-
gen Rasmussen har haft 
flere henvendelser fra fir-
maer i udkanten af det kø-
benhavnske område, der 
ønskede at dyrke firma-
idræt under DFIF.
Jeg tror og håber på, at vi 
på et eller andet tidspunkt 
får den københavnske fir-
maidræt ind i DFIF igen.

F orenings vejleder-
ordningen
Via jobskabelsesloven har 
der i Sønderjylland og 
Ringkøbing amter været 
ansat en foreningsvejleder. 
Det var med en vis spæn-
ding, de to foreningsvej-
ledere blev ansat. Og for-
søget har vist, at der var

behov for den hjælp, de to 
foreningsvejledere har 
ydet. Deres ansættelses-
periode er nu udløbet, og 
det har bl.a. medvirket til, 
at der på forbundsplan har 
været nedsat en arbejds-
gruppe til at behandle et 
forslag til en ny kredstil-
skudsnøgle, for på den 
måde at komme kredsene 
til hjælp.

DFIF’s 40 års 
jubilæum
DFIF kan den 20. januar 
1986 fejre 40 års jubi-
læum. I den forbindelse 
har der været nedsat en ju-
bilæumskomité for at til-
rettelægge markeringen af 
jubilæet. Der vil blive af-
holdt reception og jubi-
læumsfest på Hotel Ny-
borg Strand, lørdag den 
18. januar 1986. Jeg vil 
ikke komme ind på enkelt-
heder om jubilæet, men 
jeg kan da fortælle, at der 
er taget initiativ til igang-
sætning af flere aktiviteter 
i jubilæumsåret, og dem

Fire af styrelsens medlemmer. 
Fra højre: Tage Carlsen,
Henning Nielsen, Gunnar Pe-
dersen og Kurt Petersen.

vil I snart blive præsen-
teret for.

Afslutning
Der er sket mange ting i 
den forløbne periode, og 
mange opgaver venter for-
ude. Jeg vil slutte med at 
bringe en tak til kulturmi-
nisteriets embedsmænd, 
og en speciel tak til kultur-
ministeren for et godt og 
positivt samarbejde i det 
forløbne år. Vi er kultur-
ministeren taknemlig for 
hendes interesse for idræt-
ten og dens problemer 
samt for hendes formid-
ling af diverse kontakter 
til andre ministerkolleger, 
når det har været nødven-
digt.
Derudover vil jeg rette en 
tak til alle, der har arbej-
det for og med firma-
idrætten siden sidste re-
præsentantskabsmøde.
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Behandling af 
indkomne forslag

På dagsordenen var der 24 
forslag, hvoraf en del blot 
var såkaldte: redaktionel- 
le/tekniske ændringer. 
Kun et par af forslagene 
skabte debat, men det ville 
også have været unaturligt 
andet, idet de vedkom ret 
så centrale områder for 
forbundets virke. Såvel 
formålsparagraffen som 
medlemsskabsforhold un-
dergik ændringer der nu 
begge indikerer en retning 
for forbundets placering i 
det fremtidige idrætsbille-
de.

Formålsparagraffen (for-
bundets ledestjerne) fik til-
ført en ekstra dimension, 
idet ordet: samvær, blev 
koblet på. Således lyder 
den nu: »Forbundets for-
mål er gennem arbejds-
pladsen og familien at sti-
mulere interessen for sam-
vær, idræt og motion«.

Kommentarerne:
Svend Bjørnbak, Kolding: 
- Jeg er bange for at vi ved 
udvidelse nu bliver betrag-
tet som en selskabelig for-
ening, hvilket kan blive 
brugt imod os ved eks. ny 
tipsfordeling.

Tage Carlsen: - Forbun-
dets ide er at skabe sam-
vær med kollegaer og fa-
milie! Derfor er det ganske 
naturligt at det kommer 
med.

Medlemsforhold fik mange 
ord med på vejen inden et 
ændret (modereret) for-
slag kunne vedtages. Ind-
holdet gik på, at en sam-
menslutning og herunder 
dets udvalg, ikke måtte 
være medlem i andre ho-
vedorganisationer end 
DFIF. De andre mulighe-
der er DDGU, DDSG&I 
samt DIF med tilhørende 
specialforbund. Den mo-
dererede ændring lå i tilfø-
jelserne idet styrelsens 
forslag indeholdt en over-
gangsordning på 2 år, for 
de der nu havde dobbelt-
medlemskab.

Men inden debatten kom 
igang havde styrelsen ænd-
ringsforslag til sit oprinde-
lige, med den ændring, at 
en sammenslutning og ud-
valg herunder ikke kunne 
opnå tilskud fra DFIF så-
fremt de deltog som med-
lem i pågældende idræts-
gren under en af de tre øv-
rige hovedorganisationer.

Stemmetællerne havde travlt 
under behandling af indkom-
ne forslag. Situationen er 
hentet fra afgørelsen om for-
målsparagraffen .

Kommentarerne:
Ole Olsen, Brønderslev: 
nævnte at volleyballhold 
fra dem af deltog i turne-
ringer med hold fra Dansk 
Volleyballforbund, og 
endda måtte betale 100 kr. 
som en slags medlemstil-
skud for at være med. 
Skulle disse hold ophøre 
med at være med?

Tage Carlsen (TC): Brøn-
derslev ville, hvis de fort-
satte miste tilskud fra 
DFIF til volleyballafdelin- 
gen, men det måtte sa bli-
ve et spørgsmål om, for 
Brønderslev, at få etable-
ret så stor en egen afdeling 
at man selv kunne afholde 
turneringer.

Leo Hartvigsen, Helsing-
ør: fortalte at man var 
nødt til at være medlem af 
DDGU for at få uddannet 
svømmeinstruktører.

(TC): henviste til at bruge 
forbundets eget kursusud-
valg om at få lavet egne

kurser til denne uddannel-
se.
Viggo Jensen, Fåborg: 
mente at forslaget ville bli-
ve første skridt på vejen til 
at udelukke vore klubber, 
hvis disse var medlem hos 
de andre.
TC: - vore klubber kan 
være medlem hvor de har 
lyst til. Forslaget går kun 
på sammenslutninger og 
udvalg.
Per Hansen, Horsens: op-
fordrede til at stemme for 
styrelsens forslag, da man 
herved stod stærkere. - Vi 
må have ren mel i posen, 
sagde Per Hansen.
Jørgen Olsen, Helsingør: 
anbefalede at styrelsen 
trak forslaget, indtil det 
var gennemarbejdet, såle-
des at alle kunne se om de 
var købt eller solgt ved 
evt. vedtagelse.
Hakon Jørgensen, Kursus-
udvalget: fandt ikke det 
var et problem med ud-
dannelse af instruktører, 
da der var et godt samar-
bejde mellem organisatio-
nerne på dette område.
Hans Borbjerg, Frederi-
cia: fandt at det var et 
godt forslag, og prisvær-
digt at styrelse ville stille 
forslaget så kontant. Fore-
slog at man vedtog det. - 
Vi må have rene linier som 
giver gode argumenter i en 
forhandlingssituation.
Efter disse kommenta-
rer kom Ole Olsen, Brøn-
derslev med et ændrings-
forslag indeholdende føl-
gende ordlyd: En sammen-
slutning samt udvalg 
herunder må ikke være 
medlem af DDGU, 
DDSG&I, DIF med tilslut-
tede specialforbund på en 
sådan måde, at dette kan 
give mulighed for udbeta-
ling af dobbelttilskud.
Bent Stendorf, formand 
for Lovudvalget sagde her-
til at forslaget fra Brøn-
derslev var godt og anbe-
falede at stemme for det.
Herefter trak styrelsen 
sit forslag og Brønderslevs 
blev vedtaget.
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Næste to års møderDet kære
Under såvel regnskabet 
som budgettet kom der 
synspunkter til medlems-
bladet FIRMAIDRÆT. 
Alle af økonomisk og ikke 
redaktionel art. Synspunk-
terne fra at få endnu flere 
annoncer til slet ingen at 
have, blev blandet med, at 
de annonceindtægter man 
havde, ikke fremgik af 
regnskabet.

Henning Nielsen, styrel-
sen, redegjorde for de ca.
20.000 kr. 1984 havde gi-
vet som indtægt, og op-
fordrede til at man måske 
igen skulle lade et annon-
cebureau overtage annon-
cesalget. Tidligere samar-
bejde med annoncebureau 
havde ikke givet de bedste 
erfaringer, hvilket havde 
afholdt fra videre arbejde 
på dette område. Politiske 
annoncer (der har været 
en) blev også kommenteret 
i forhold til, at forbundet 
er politisk uafhængig.

Tage Carlsen svarede her-
til, at de betalte samme 
pris som andre, samt at 
DFIF ikke er det eneste 
forbund der i sit forbunds-
blad har haft sådanne an-
noncer.

Styrelsen havde igen 
blandt sine forslag et med, 
der indeholdt en ændring, 
således at man kun afvik-
lede repræsentantskabs-
møder hvert andet år med 
start i 1989. Begrundelsen 
skulle bl.a. ses i de økono-
miske omkostninger der 
var forbundet med disse 
store møder samt at man 
vil afholde lovbefalede

blad

Helge Sander (V) studerer et 
nummer af FIRMAIDRÆT, 
mens debatten om bladet stod 
på.

formandsmøder i de lige 
år. Forslaget fik samme 
behandling som de øvrige 
på mødet, således at for-
stå, at enten var de delege-
rede for eller også var de 
imod. Afstemningen der 
kun var vejledende gav 
igen sit klare svar: 95 var 
imod at det kun blev hvert 
andet år, og 37 for.

En tidligere debat om hvor 
det årlige repræsentant-
skabsmøde skal afholdes, 
er nu løst for den kom-
mende tid. Med placerin-
gen i Frederikshavn (1985) 
blev der taget hul på »en 
tur rundt i landet«. I 1986 
er mødet fastlagt til Hel-
singør på Hotel Marien-

Valgene
Styrelsen: Formand Tage 
Carlsen genvalgt for en to-
årig periode (123 stemmer 
for). Styrelsesmedlem 
Kurt Petersen genvalgt for 
en to-årig periode (118 
stemmer for). Suppleanter 
til styrelsen: Leif Ellegård 
Jensen og Hans Borbjerg 
(genvalgt). Centerudvalg: 
Jørn Godt (valgt). Ordens-
udvalget: Gunner Tam-
berg og Karl Randrup 
(genvalgt). Ole Wordolff

Kurt Petersen blev valgt til 
sin anden to-årig periode som 
styrelsesmedlem i DFIF.

lyst, og i 1987 skal de dele-
gerede til Kolding, hvor 
mødet afvikles på Scanti- 
con. Såvel Niels Greger-
sen, Helsingør som Jørn 
Godt, Kolding takkede for 
valget af mødesteder, og 
håbede at deres stillede 
forslag kunne leve op til de 
kommende forventnigner.

Tage Carlsen blev med stor 
applaus valgt for en ny to-
årig periode til formand for  
Dansk Firmaidrætsforbund 
(DFIF).

(nyvalgt). Suppleanter til 
Ordensvalget: Henry Jep-
sen og Holger Johns (gen-
valgt). Idrætafdelingen: 
Formand Hans Erik Jør-
gensen (valgt efter et år 
som konstitueret for-
mand). Kursusudvalget: 
formand Hakon Jørgen-
sen (genvalgt). Kontrolko-
miteen: Normann Hansen 
(genvalgt). Suppleant til 
Kontrolkomiteen: Leo
Hartvigsen (genvalgt).

Repræsentant-
skabsmødet 
hvert år
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De vandt pokalen 
sammen

Det er de »tunge drenge« i 
firmaidrætten der modta-
ger forbundets højeste 
æresbevisning: Agerbæk- 
pokalen. Det er ledere der 
igen og igen tager fat i ar-
bejdet, for sagen firma-
idræt. Men det er også le-
dere der på grund heraf 
må afgive timer fra hjem-
melivet. Årets modtager 
Christian Hansen, Grind-
sted Firmaidræt, er ingen 
undtagelse. Christians 
»bagland« Ingrid kender, 
som så mange andre, ti-
merne hvor ægtefællen er 
til møder og ude på aktivi-
tetsstederne. Men hun ac-
cepterer og udviser forstå-
else for de mange timer 
Christian er afsted. For 
som hun siger: - Han må 
blive ved så længe han har 
lyst (og med et glimt i øjet! 
fortsætter hun) selv om 
han naturligvis ikke behø-
ver at holde sølvbryllup 
med firmaidrætten.
20 år på lederplan, heraf

13 som formand i Grinsted 
Firmaidræt, tidligere for-
mand for amtskredsen, 
medlem af DFIF Center-
udvalg, modtager af S-48 
legatet, er eksempler på 
Christians virke, sagde 
forbundsformand Tage 
Carlsen i sit oplæg til po-
kalmodtagelse. - Men her-
udover er Christian vilje-
stærk og så dynamisk, at 
det kan give andre ledere 
mindreværdskomplekser.
Men hele hans være- og 
handlemåde gør ham til en 
afholdt idrætsleder og 
samtidigt en god repræ-
sentant for firmaidrætten, 
og dermed en værdig mod-
tager af Agerbækpokalen, 
sagde Tage Carlsen.
I Grindsted er ingen i tvivl 
om Ingrid har sin andel i 
at Christian blev årets 
modtager i »kampen« om 
Agerbækpokalen - de 
vandt den sammen.
Til lykke!

DFIF har fået sin 
»Annie get your gun«
H enny Juul Terkelsen, Holstebro Firmaidræt, 
modtager a f  Leo Frederiksens mindepokal.

»Jeg har slet ikke fortjent 
den«, var Hennys første 
tanke, da hun blev kaldt 
op til forbundsformand 
Tage Carlsen, for, som 
den anden kvinde i poka-
lens 12 års historie, at 
modtage Leo Frederiksens 
mindepokal.
- Der har været en masse 
mennesker med i det ar-
bejde jeg har udført i Hol-
stebro, og de burde have 
deres andel i pokalen.
Henny Juul Terkelsen, 
mor til 2 børn, har ikke 
blot fået ram på sin mand, 
Bo, men også en hel del 
flere, nemlig skytterne i 
Holstebro Firmaidræt, 
hvor hun gennem et par år 
år som udvalgsmedlem nu 
sidder som udvalgsfor-
mand for skydeudvalget i 
Holstebro Firmaidræt.
Det er bl. a. Hennys 
utrættelige indsats der har 
fordoblet medlemstallet i 
skydeafdelingen, og sidste 
nye »pletskud« er flugt-
skydning, hvor hendes

initiativ har samlet 17 hold 
med 70 skytter til denne 
disciplin i Holstebro Fir-
maidræt. Men der er mere 
krudt i Henny. Hun er 
kursusdeltager og hjælpe-
instruktør på DFIF-plan, 
ophavsmand m/k, til 
kredskurser m.m. - så na-
turligvis har hun fortjent 
pokalen.
Til lykke!

I  forbindelse med 
aftenfesten ved 
repræsentant-
skabsmødet 
blev forbundets 2 
hædersbevillinger 
uddelt. Agerbæk-
pokalen gik til 
Christian Hansen, 
Grindsted Firma- 
idræt og Leo Frede-
riksens mindepokal 
til Henny Juul 
Terkelsen, Holste-
bro Firmaidræt.
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Pænt regnskab
Henning Nielsen, styrel-
sen, indledte regnskabs-
gennemgangen med at 
konstatere, at regnskabet 
blev mere og mere omfat-
tende, hvilket gav anled-
ning til nogle delregnska-
ber. Regnskabet for 1984 
(det var det man behandle-
de) udviste kr. 17.000 på 
driftsresultatet, men selve 
resultatet var kr. 137.000 
bedre end det budgettere-
de, hvor der var regnet 
med et underskud på kr. 
120.000. På udgiftssiden 
var der et merforbrug på 
kr. 170.000, hvor en af 
grundene var udskiftning 
af trykkerimaskine på for-
bundskontoret.
Vedr. anlægs- og materia-
lefonden var denne oppe

på kr. 738.000, men det 
var ikke meningen, at dis-
se penge blot skulle træk-
ke renter - de skulle ud og 
gøre gavn i de sammen-
slutninger, hvor der var 
ønsker om økonomisk as-
sistance.
Af kommentarer til regn-
skabet nævnte Svend 
Bjørnbak, Kolding, at 
Idrætsafdelingen havde 
overskredet sit budget med 
kr. 20.000, og det mente 
han ikke man fik ret meget 
for. Endvidere konstatere-
de han, at Aktivitetsudval-
get måtte aflyse en del kur-
ser, hvilket formodentlig 
skyldtes, at de blev afholdt 
i samme periode som for-
bundet afviklede sin cykel-
kampagne.

Festivalvideo
Det tidligere omtalte vi-
deobånd fra Europafesti- 
valen, der lå klar til udlån i 
efteråret ’85, er blevet for-
sinket. Repræsentantska-
bet udbad sig en omredi-
gering, ud fra ønsket om 
en mere idrætsbetonet 
præsentation, frem for det

samværsmæssige, der hav-
de fået en høj prioritet ved 
produktion og sammen-
klipning.
Det ændrede bånd skulle 
være klar medio marts 
og henvendelse om lån 
sker stadig til forbunds-
kontoret.

V6-spillet stoppet
Det hensygnende V6-spil 
er standset med virkning 
fra 31/12 ’85. Afgørelsen 
blev truffet på en ekstra-
ordinær generalforsamling 
i november ’85, efter at 
spillet gennem meget lang 
tid havde et ugentligt kon-
stant underskud, ofte op 
til en halv million kroner.

Til repræsentant
skabsmødet

Tekst: Finn Hagedorn 
Foto: Jørgen Rasmussen

Orientering fra 
lovudvalget
Lovudvalget har nyredige-
ret et sæt »Standardlove 
for DFIF sammenslutnin-
ger«.
Disse kan i forbindelse 
med egne revisioner af 
love, ved hjælp til optagel-
se af nye sammenslutnin-
ger m.v. rekvireres på for-
bundskontoret.
Ved hjælp til optagelse 
af nye sammenslutninger 
vil det nok i alle tilfælde 
være fornuftigt at rette 
henvendelse til landsdelens 
konsulent, som er »hjem-
me i disse sager«.

Lovudvalget har herud-
over gennemgået de hidtil 
udsendte fortolkninger og 
har udsendt de, der fortsat 
må betragtes som gælden-
de, til afdelings- og ud- 
valgsformænd i DFIF, til 
kredsformænd samt til 
sammenslutningsfor mænd. 
Lovudvalget vil fortsat 
udsende fortolkninger, når 
udvalget finder det for-
målstjenligt.

Bent Stendorf 
Formand 

for lovudvalget

Lokalradio øger 
medlemstilgangen
I Odense har Firmasport 
Klubbernes Sammenslut-
ning (FKS) gennem snart 
16 måneder, haft deres 
egen ugentlige udsendelse i 
Radio ONR, (Odense 
Nærradio), hvilket har 
betydet nye firmaidræts-
klubber til sammenslutnin-
gen. Det er foreløbig ble-
vet til 12 klubber og seks 
er under vejs.
Til FIRMAIDRÆT for-
tæller Bent Bækdal, der er 
firmaidrættens »radio-
mand«, at årsagen til, at 
man gik ind og fik sit eget 
program var et ønske om 
på denne måde at nå med-
lemskredsen med en række 
oplysninger samt naturlig-
vis gøre »reklame« for ak-
tivitetstilbudene.
Bent Bækdal siger: 
Vort ugentlige program 
var ved starten, den 1. ok-
tober 1984, på ca. 10 mi-
nutter, men i dag er vi 
oppe på ca. det dobbelte. 
Vi sender hver torsdag 
mellem kl. 18.10 og 18.30, 
hvilket er en meget god 
sendetid. Vi bruger udsen-
delserne til at læse resulta-
ter og stillinger fra vore 
turneringer, samt fortælle

om nye aktiviteter der kan 
deltages i m.m. Herudover 
laver vi interview med vore 
afdelingsformand, og vi 
søger i det hele taget at 
»nå rundt« om firma-
idrætten her i Odense. 
Arbejdet med radioen 
giver naturligvis ekstra ar-
bejde, men herudover er 
det blevet til, at sammen-
slutningen PR-udvalg, er 
sat på den specielle opga-
ve, at nye klubber der hen-
vender sig (også de som 
ikke kommer direkte 
p.g.a. radioudsendelserne) 
bliver indkaldt til møde, 
hvor en række praktiske 
forhold gennemgås, lige- 
fra optagelses- og turne-
ringsgebyrer, de mange 
forskellige tilbud FKS hver 
sæson har på programmet, 
til rundvisning i FKS-hal- 
len med tilliggende bold-
baner.
- Sidst, men ikke uden 
betydning, slutter Bent 
Bækdal, har vi konstateret 
at selve navnet FKS og 
hvad vi står for, er blevet 
kendt og dermed slået bed-
re fast i folks bevidsthed, 
her i Odense.

Finn Hagedorn
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Intern magtkamp i DDSG&I 
om fordelingen af tipsmidlerne

M agtkam pen står 
mellem skytter og 
gymnaster. D et 
kunne man fo ru d  fo r  
organisationens 
årsmøde den 30. nov.
-1 . dec. 1985 i Ny-
borg læse om i dags-
pressen og i 
DDSG&rs eget m ed-
lemsblad »DANSK 
ID R Æ T«. Og på  års-
m ødet blev man 
vidne til, at m agtkam -
pen bestemt ikke  
har fu n d e t sin a fslut-
ning endnu.

Af Jørgen Rasmussen
Nu har striden om forde-
lingen af tipsmidlerne også 
bredt sig internt i 
DDSG&I. Baggrunden 
kan måske skyldes, at så-
vel DDGU som DFIF me-
ner, at det er helt urime-
ligt, at DDSG&I’s skytte-
gruppe forlods får 5 pro-
cent af tipsoverskuddet til 
idrætsformål.
Denne holdning har bl. 
a. set dagens lys i forbin-
delse med en snak man har 
haft i Idrættens Fællesråd 
om en evt. ændring af de 
nuværende procentsatser 
vedr. tipsfordelingsnøg-
len. Denne snak skyldes 
bl. a., at der med vedtagel-
sen af eliteidrætsloven er 
blevet flyttet byrder fra 
DIF, som nu i stedet skal 
varetages af TEAM DAN-
MARK.

Ønsker suverænitet
På årsmødet i DDSG&Ts 
skyttegruppe trak forman-
den Hans Aage K of oed 
skyttegruppens holdninger 
og linier op. Han gjorde 
det klart, at bestyrelsen er

af den opfattelse, at skyt-
tegruppen ikke vil opgive 
sin suverænitet i DDSG&I 
sammenhæng og istedet 
arbejde for helheden i or-
ganisationen.
- Vi føler, at vores suve-
rænitet angribes temmelig 
kraftig i øjeblikket. - Det 
gælder både internt, men 
også externt, sagde Hans 
Aage Kofoed på årsmødet.
- Det gælder vores fremti-
dige »liv«, og derfor bad 
formanden om årsmøde-
repræsentanternes hjælp. 
Og hvis man skal vurde-
re skyttegruppens linie ud 
fra formandsvalgets resul-
tat i gruppen, hvor Hans 
Aage Kofoed fik 77 af de 
85 mulige stemmer, så må 
man konkludere, at han 
har opbakning til at vide-
reføre den linie skytte-
gruppen har lagt for da-
gen.

Fordelingen
Striden mellem skytter og 
gymnaster i DDSG&I 
hænger bl. a. sammen 
med, at gymnastikgrup-
pens formand Holger Ve- 
stergaard op til årsmødet 
satte spørgsmålstegn ved 
rimeligheden af den inter-
ne fordeling af tipsmidler-
ne i DDSG&I.
Efter denne fordeling 
får skytterne 15,5 mio. kr. 
til sine godt 130.000 med-
lemmer. Idrætten får ca. 
11 mio. kr. til sine om-
kring 502.000 medlemmer 
mens gymnasterne kun får 
2,3 mio. kr. til sine godt
160.000 medlemmer. 
Gymnastikgruppens for-
mand Holger Vester- 
gaard mener ikke, at der er 
noget odiøst i, at man ta-
ger fordelingen af de øko-
nomiske midler op til revi-
sion. - Det er muligt, at vi 
kan overbevises om, at

den er rimelig, men vi sy-
nes også, at det er helt le-
galt, at vi stiller spørgs-
målstegn ved den. Holger 
Vestergaard understregede 
endvidere, at gymnastik-
gruppen ønsker den revi-
deret, når perioden udlø-
ber.

Organisationens
fremtid
I sin mundtlige beretning 
på fællesårsmødet sagde 
DDSG&I’s formand Mo-
gens Løppenthien bl. a., at 
hver enkelt gruppe er sig 
selv nok, idet man med 
stor tilfredshed handler ud 
fra et navlebeskuende 
synspunkt.
- Man finder det åben-
bart vigtigere, at gavne sin 
egen sag, end at tage hen-
syn til det nødvendige 
overblik over konsekven-
serne for helheden.
- Hvis hver eneste amts-
bestyrelse, udvalg, gruppe
o.s.v. hver især vil drive 
sin egen politik, sin egen 
aktivitet uden noget hen-
syn til helheden, så gør de 
det med organisationens 
fremtid som indsats. - For-
udsætningen for et positivt 
samarbejde er viljen til at 
ville holde sammen til 
gavn for den enkelte og 
fællesskabet, understrege-
de Mogens Løppenthien.

Politiske holdninger
- Der er intet der er så 
svært som at tale sammen. 
Derfor er det også natur-
ligt, at der er et afsnit om 
kommunikation. - Man 
har bl. a. bedt om overbe-
styrelsens politiske bud-
skaber og en klar stilling-
tagen til idræt- og sam-
fundsproblemer. - I forsø-
get på at følge denne tanke

op, er min mundtlige be-
retning i år også blevet lidt 
mere politisk og lidt min-
dre konkret, sagde Mo-
gens Løppenthien.
Og det tør nok siges, at 
den mundtlige beretning 
indeholdt markante politi-
ske holdninger. Mogens 
Løppenthien rettede bl. a. 
en kraftig kritik mod So-
cialdemokratiet i forbin-
delse med at SiD har stillet 
180 mio. kr. til rådighed 
for bl. a. via idrætten på 
politisk plan at vælte den 
borgerlige regering.
En anden kritik gik på, 
at man havde modtaget en 
helsidet annonce til ind-
rykning i DDSG&I’s eget 
blad DANSK IDRÆT fra 
Socialdemokratiet set i re-
lation til partiets nye pro-
gram »Danmark for hele 
folket«. Den nægtede vi at 
optage. - Jeg mener ikke, 
at DDSG&I som en upoli-
tisk organisation skal brin-
ge annoncer for enkeltpar-
tier. - Vores aktiviteter er 
idrætspolitiske, men upo-
litiske, når vi kommer til 
partipolitik.
- Det er derfor med un-
dren og beklagelse, at jeg 
har konstateret, at de 3 øv-
rige idrætsorganisationers 
medlemsblade har bragt 
den omtalte annonce fra 
Socialdemokratiet, under-
stregede Mogens Løppen-
thien.
DDSG&I’s formand Mo-
gens Løppenthien blev 
på årsmødet genvalgt for 
en ny 2-årig periode.
Der deltog omkring 600 
personer i organisationens 
årsmøde.
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Jubilæumstillæg



Et redaktionelt forord
Dansk Firmaidrætsforbund har den 
20. januar 1986 bestået i 40 år. I den 
anledning udsendes sammen med FIR-
MAIDRÆT i januar 1986 et jubi-
læumstillæg.
Det er værd at bemærke sig, at dette 
tillæg ikke er et jubilæumsskrift. Man 
har i forbundets ledelse ment, at et 
egentligt jubilæumsskrift, der mere de-
taljeret beskæftiger sig med firma-
idrættens opståen og udvikling, skal 
vente til en senere lejlighed - måske i 
forbindelse med forbundets 50-års ju -
bilæum den 20. januar 1996!
Dette jubilæumstillæg indeholder der-
for kun i korte træk lidt om forbun-
dets stiftelse og udvikling gennem de 
første 40 år.
Firmaidrætten i Danmark er meget 
ældre end de 40 år Dansk Firma-
idrætsforbund har bestået. Men een 
ting er sikkert, DFIF har i de sidste 40

år formået at gøre firmaidrætten mere 
kendt og accepteret på lige fod  med de 
tre øvrige idrætsorganisationer i Dan-
mark. Der er dog fortsat problemer 
med at blive accepteret rent lokalt en-
kelte steder i landet. Men disse proble-
mer vil forhåbentlig også blive løst hen 
ad vejen ved konsulentstabens hjælp.
Med sine knapt 170.000 medlemmer 
fordelt i mere end 5.000 klubber landet 
over, har DFIF bevist sin berettigelse i 
nutidens fritids- og idrætsbillede i 
Danmark.
A t forestå redaktionen a f dette jubi-
læumstillæg har været meget spæn-
dende. Men jeg må også erkende, at 
det har været svært at skulle begrænse 
resultatet rent redaktionelt. Men det 
har været nødvendigt a f flere årsager.
Det er derfor mit håb, at læserne har 
forståelse for det opnåede resultat!

Jeg kan samtidig forsikre jer om, at 
ingen personer eller begivenheder er 
glemt eller overset med vilje. Jeg har 
forsøgt, ud fra min vurdering, at be-
skrive forbundets udvikling i korte 
træk gennem de første 40 år udfra det 
tilgængelige kildemateriale og arbejds-
betingelserne taget i betragtning.
Men jeg tør godt konkludere, at der 
foreligger et så omfattende kildemate-
riale suppleret med yderligere oplys-
ninger og personlige samtaler, at der er 
stof nok til en fyldestgørende historie-
bog om firmaidrættens opståen og ud-
vikling gennem årene i Danmark.
- God fornøjelse med gennemlæsnin-
gen a f jubilæumstillægget - og tak til 
alle der har bidraget til resultatet.

Jørgen Rasmussen.

Sådan begyndte det
En beretning fra  D F IF ’s fø rste  redaktør og sekretæ r sam t m edstifter a f  fo rb u n d et 
- Harry G rønkjæ r

Når den gode redaktør af jubilæums-
tillægget med ganske kort varsel og 
midt i en begyndende julestemning 
(som også en ældre pensionist endnu 
kan lade sig rive med i), beder een fra 
dengang det begyndte fortælle om, 
hvorledes det hele kom i gang, ja, så 
var det fristende blot en henvise til 
forbundets 25-års festskrift, hvor Ole 
Wordrolff så udmærket fortalte om 
DFIF’s start! Men det erkendes, det 
var nok at komme for let over opga-
ven! For den udholdende redaktør af 
jubilæumstillægget mente, der måtte 
da være lidt interessante detaljer, som 
sikkert ville interessere de nuværende 
læsere!
Mens jeg tumlede med disse indleden-
de sætninger, drejede »Tidsslyngen« 
(et begreb opfundet af Ebbe Kløvedahl 
Reich) sig - og pludselig begyndte min-
der at dukke op - dette blev resultatet: 
Sidste halvdel af 1945 blev alle steder, 
trods fortsatte afsavn og mærkbare 
spor af besættelsestiden, præget af op-
timisme og tro på fremtiden.
Således også i de to københavnske

firmaidrætsorganisationer FKBU og 
KFIU. De to unioner havde forlængst 
fundet hinanden i et godt samarbejde, 
også gennem deres medlemskab af 
DDSG&I. I de to unioners ledelse glæ-
dede man sig over, hvorledes firma- 
idræt-ideen øjensynlig bredte sig ude i 
større byer rundt i landet, og tanken 
fødtes om at kontakte dem og forsøge 
at skabe et Firmaidrætsforbund! Der 
blev lavet udkast til love, for det stod 
klart, at ville man kalde til samling, 
måtte man kunne forelægge et reelt 
grundlag. I november 1945 afholdtes i 
de to unioner et slags formandsmøde, 
hvor planerne om at forsøge at skabe 
et Dansk Firmaidræts Forbund blev 
forelagt og begge steder godkendt!- 
Og så lød startskuddet: I Pressens Ra-
dioa /is (som det dengang hed) den 6. 
januar 1946 meddeltes det, at der ar-
bejdedes med stiftelsen af et lands-
dækkende forbund af firmaidræts lo-
kale by-sammenslutninger, og der ind-
kaldtes til stiftende møde i København 
den 20. januar 1946.
Om selve mødets vellykkede forløb,

den optimistiske stemning, der præge-
de det, om de mange gode bekendtska-
ber man gjorde hin søndag i Hafnias 
smukke mødesal, fortæller »tidsslyn-
gen« meget, som der her ikke er plads 
til, men kun een lille detalje skal med: 
Det var lykkedes at fremskaffe en kas-
se forfriskninger - men den kom først 
frem, da mødets formål i form af de 
vedtagne love var en realitet, Dansk 
Firmaidræts Forbund var stiftet - den 
historiske begivenhed hilste vi med et 
leve og en skål!
Efter mødet gik vi tværs over gaden 
(hvor Niels Juul hilste os ærbødigt fra 
sin sokkel) til Hotel Kongen af Dan-
mark, hvor de to københavnske unio-
ner var vært ved en beskeden - meget 
beskeden - frokost, for pengene var 
små dengang!
Pengene? Ja, pengene kom siden hen 
og blev vel så den vigtigste årsag til, at 
vejene skiltes. Men det er en anden 
historie.

Harry Grønkjær



Dansk Firmaidrætsforbund gennem 
40 år - kort fortalt
Perioden 1946-1956
Dansk Firmaidrætsforbund blev stiftet 
den 20. januar 1946 på et møde i Kø-
benhavn. Initiativtagerne var de to 
store københavnske sammenslutninger 
Firma Klubbernes Boldspil-Union 
(FKBU) og Handels- og Kontorstan- 
dens Boldspil Union (HKBU) (nu Kø-
benhavns Funktionær Idræts Union, 
KFIU). Foruden de to københavnske 
sammenslutninger, der stod som ind-
bydere, deltog følgende sammenslut-
ninger i det stiftende møde:

- Firmaernes Fodbold-Forbund, 
Arhus

-  Firma Klubbernes Sammenslut-
ning, Odense

-  Firmaklubberne, Nyborg
- Firmaklubben, Nykøbing F.
- Firmaklubbernes Idrætsunion, 

Holbæk
- Slagelse Firma Sports-Forening 

Endvidere deltog Firmaklubben 
Kemp, jun. Roskilde

Den første bestyrelse bestod af følgen-
de personer:

Adolf Agerbæk, FKBU (formand)
O. D. Vørsing, HKBU 

(næstformand)
Johs. Høxbroe, FKBU (kasserer)
Harry Grønkjær, HKBU (sekretær) 

samt Svend Agaard og Hans Thom-
sen, Århus, P. B. Axelsen og L. Jen-
sen, Odense, A. Nyberg og Erland An-
dersen, Slagelse, Ivan Christiansen, 
Nykøbing F., Axel Hansen, Holbæk, 
K. R. Jensen, Nyborg, og Børge Chri-
stensen, HKBU.
Den første sammenslutning af firma-
idrætsklubber i Danmark fandt sted i 
København i 1921, hvor FKBU blev 
stiftet. I 1927 kom der endnu en union 
til, idet de rene kontorvirksomheder 
skilte sig ud fra FKBU og dannede 
HKBU. Tanken om at sammenslutte 
de enkelte firmaunioner i et landsfor-
bund var allerede til stede hos ledende 
firmaidrætsfolk i slutningen af 30’- 
erne, men krigen satte en midlertidig 
stopper for tankens udførelse. Da fir-
maidrætten under krigen havde haft 
en kraftig tilvækst synes det udeluk-
kende et spørgsmål om måneder, in-
den initiativet blev taget efter krigen. 
Men det blev altså først en realitet, da 
der blev indkaldt til det stiftende møde 
i Forsikringsselskabets Hafnia’s møde-
sal den 20. januar 1946 i København. 
Intentionerne til dannelsen af et lands-
forbund var praktiske som f. eks. van-
skeligheder med at skaffe spilleplads. I 
en artikel i Dansk Sportsleksikon, 
skrevet af DFIF’s første formand, 
Adolf Agerbæk, sammenfatter han in-

Dansk Firmaidrætsforbunds første hovedbestyrelse - valgt på stiftelsesmødet den 20. januar 1946.

Dansk Firmaidræts 
Forbunds stiftende møde 

holdtes i Forsikringsselskabet 
Hafnia’s mødesal, 

København.

Deltagerne i den nordiske firmaidrætskonference i København i 1951.



Deltagerne i DFIF’s repræsentantskabsmøde 1952 i Odense.

DFIF’s bestyrelse i 1954.

Deltagerne i DFIF’s lederkursus i Middelfart 1959.

tentionerne således: »Den stigende in-
teresse for firmaidræt gør det nødven-
digt, at et samlende organ repræsente-
rer denne over for myndigheder, der 
administrerer idrætspladserne, således 
at der med større vægt kan fremføres 
de samme ønsker om adgang til disse, 
som er nødvendig for firmaidrættens 
trivsel«.
DFIF’s første formålsparagraf, der 
blev vedtaget på det stiftende møde, 
havde følgende ordlyd: »Det er Dansk 
Firmaidrætsforbunds formål at virke 
for firmaidrættens udbredelse i Dan-
mark ved:

-  at være fællesforbund for samt-
lige lokale firmaidrætsorganisa-
tioner i Danmark

- at repræsentere disse over for 
myndigheder samt over for 
idrætsorganisationer i såvel ind- 
som udland

- at fordele eventuelt statstilskud og 
andre midler, som måtte tilflyde 
forbundet, mellem de tilsluttede 
sammenslutninger

- at udarbejde fælles retningslinier 
for firmaidrættens arbejde, her-
under at skabe klare linier over 
for anden dansk idræt

Bortset fra enkelte sproglige ændrin-
ger var denne formålsparagraf gæl-
dende indtil 1974, hvor man på repræ-
sentantskabsmødet fik vedtaget nye 
ændringer.
1947: Det første repræsentantskabs-
møde blev afholdt i Odense. - Der blev 
ført forhandlinger med DIF om opta-
gelse af DFIF som specialforbund un-
der DIF. Selv om DIF’s ledelse reelt 
var positivt indstillet, så skulle samtli-
ge specialforbund under DIF godken-
de en optagelse af DFIF som special-
forbund. Da ikke mindre end 4 spe-
cialforbund (DBU, DHF, DAF og 
DBF) var modstandere, blev DFIF’s 
optagelse blokeret.
1948: I 1948 og 1949 blev der yderlige-
re holdt en række møder mellem de to 
forbund, men uden noget resultat. En-
kelte kontakter i perioden 1952-1954 
førte heller ikke til nogen sammenslut-
ning. I 1954 mente DFIF’s bestyrelse 
ikke, at man skulle bruge flere kræfter 
på at diskutere sagen. DFIF var nu 
stor nok til at stå alene. Man var af 
den opfattelse, at vi skulle betragte os 
som en selvstændig landsorganisation. 
- Der indledes et nordisk kursussamar-
bejde inden for firmaidrætten. - DFIF 
udsender sin første lommebog. - Der 
blev endvidere fra DFIF’s side taget 
initiativ til at få indført kontor- og 
idrætsgymnastik i Danmark.
1949: DFIF anmoder indenrigsministe-
ren om andel i det tilskud, som stilles 
til ministerens rådighed fra tipsmidler-
ne. - Tuborgfonden giver afslag på an-
modning om støtte til arbejdet for 
udbredelse af kontor- og idrætsgym-
nastikken. - Der udskrives en konkur-
rence om et bomærke for DFIF.



1950: Officielt opstod de første tanker 
om udgivelse af et medlemsblad. Der 
blev forhandlet til flere sider om udgi-
velsen, men uden resultat. - Der afhol-
des landsstævne i Ålborg. - Foreløbig 
spilles kun fodbold i DFIF.
1951: Som den første sammenslutning 
under DFIF erhverver KFIU sig egen 
idrætshal. - DFIF opnår for første 
gang at få andel i tipsoverskuddet, idet 
man får tildelt 25.000 kr. - DFIF af-
holder det første lederkursus. - DFIF 
står som arrangør af den nordiske fir- 
maidrætslederkonference.
1952: En strukturændring medfører, 
at DFIF’s bestyrelse indskrænkes til 9 
medlemmer. - KFIU fejrer 25-års jubi-
læum. - Ålborg vinder landsturnerin-
gen i fodbold.
1953: Forhandlingerne med DIF gen-
optages, men i løbet af året sker det 
endelige sammenbrud i bestræbelserne 
på at få DFIF optaget som specialfor-
bund i DIF. - Håndbold tages på pro-
grammet i flere sammenslutninger. - 
DFIF indmelder sig i Dansk Bordten-
nis Union.
1954: DFIF’s medlemmer får adgang 
til at rejse på sportsbilletter. - 3 danske 
ledere deltager i Korpens kursus på 
Bosön ved Stockholm.
1955: DFIF får tilladelse til selv at af-
holde idrætsmærkeprøver. - Et lands-
lotteri giver et overskud på ca. 8.000 
kr.

Perioden 1956-1966
1956: DFIF afholder 10-års stiftelses-
fest i København. - DFIF indstifter en 
faneplade, der første gang tildeles 
FKBU i anledning af unionens 35-års 
stiftelse.
1957: Der deltager 173 spillere i lands-
mesterskaberne i bordtennis, der af-
vikles i Århus. - DFIF udgiver sin før-
ste håndbog.
1958: DFIF udsender sit første num-
mer af medlemsbladet DANSK FIR-
MAIDRÆT. Bladets redaktør er Har-
ry Grønkjær, KFIU. - Der nedsættes 
et håndboldudvalg, der skal forberede 
et landsmesterskab.
1959: Tipstilskuddet stiger til 36.000 
kr. - Det første landsmesterskab i 
håndbold afvikles i Odense. KFIU vin-
der både dame- og herrerækken.
1960: Dansk Idræts-Forbunds læge-
værelser åbnes for firmaidrætsudøve-
re. - Dansk Tekstil Idræt arrangerer 
repræsentantskabsmøde, der afholdes 
i Odense. - Esbjerg vinder for 3. år i 
træk landsturneringen fodbold. - Tips-
tilskuddet stiger til 40.000 kr.
1961: Bordtennismesterskaberne af-
vikles i København med rekorddelta-
gelse - 268 spillere. - Tipstilskuddet 
stiger til 50.000 kr. - DFIF passerer
100.000 medlemmer. - Forbundets før-

Århus’ udvalgte hold 1956. Vinder af DFIF’s landsturnering i fodbold.

Fra åbningen af DFIF’s første landsmesterskab i håndbold 1959 i Odense.



Et udsnit af deltagerne ved DFIF’s repræsentantskabsmøde 1966 i Viborg.

Skytterne var det nye islæt ved firmaidrættens dag 1967 i Randers.

DFIF’s første kontor i København 1968.

ste formand A. Agerbæk går af som 
formand og efterfølges af H. Ager-
skov Pedersen. - A. Agerbæk udnæv- 
nes til forbundets første æresmedlem. 
- Der udsættes en lederpokal, A. Ager-
bæks Ærespokal, til uddeling hvert år 
på repræsentantskabsmødet.
1962: DFIF deltager i den første euro-
pæiske firmaidrætskonference, der af-
holdes i Basel. - Forbundets første in-
dendørs håndboldstævne afvikles i 
Fredericia. - Som den første tildeles 
Ejgon Bertelsen, Svendborg, A. Ager-
bæks Ærespokal.
1963: 60 fodboldledere fra DFIF delta-
ger på et kursus på Søhus Højskole 
ved Odense. - Tipstilskuddet forhøjes 
til 60.000 kr. - KFIU mister sin idræts-
hal ved en brand.
1964: DFIF afholder kursus for sekre-
tærer på Søhus med 60 deltagere. - 
KFIU indvier på ny KFIU-hallen efter 
genopbygningen som følge af branden 
i 1963. - DFIF udmelder sig af Dansk 
Bordtennis Union. - Forbundets guld-
nål indstiftes. - Firmaidrættens dag 
indføres i stedet for landsmesterska-
berne.
1965: DFIF afvikler et kursus for 
håndboldledere på Søhus med 80 del-
tagere. - Tipstilskuddet stiger til
200.000 kr. - Slagelse Firma Sport ind-
vier sin egen idrætshal - Boblehallen.

Perioden 1966-1976:
1966: Ejler Kjærgaard Kristensen, 
FKBU, tildeles som den første DFIF’s 
guldnål.
1967: KFIU fejrer 40-års jubilæum. - 
Harry Grønkjær, KFIU, tildeles 
DFIF’s guldnål. - DFIF passerer
150.000 medlemmer. - Firmaidrættens 
Dag afvikles i Randers med 1.000 del-
tagere. - H. Agerskov Pedersen går af 
som DFIF-formand. Han afløses af 
Carsten Sørensen. - Esbjerg Firma-
idræt indvier sin egen idrætshal - EFI- 
hallen.
1968: Carsten Sørensen går af som 
formand for forbundet. Han afløses 
af Ejgon Bertelsen, Svendborg. - DFIF 
åbner eget kontor i København. Jytte 
Sørensen ansættes som den første løn-
nede funktionær i forbundet som se-
kretær.
1969: Tipstilskuddet forhøjes til
300.000 kr. - Badminton bliver ny 
idrætsgren i DFIF-sammenhæng. - 
Esbjerg Firma Idræt arrangerer mo-
tionskampagne i forbindelse med 
landsstævnet. 700 går 5 km under 
mottoet »Sundhedskur - gå en tur«. - 
På repræsentantskabsmødet i Køge 
vedtages en ny DFIF-struktur.
1970: DFIF kører et landslotteri med 
det formål at skaffe midler til en 
landsomfattende motionskampagne. -



De københavnske sammenslutninger 
FKBU, KFIU og LFTU samt Hjørring 
Firma Sport melder sig ud af DFIF. - 
Forbundet bliver optaget i Idrættens 
Fællesråd. - Motionskampagne afvik-
les under mottoet »Sundhedskur - gå 
en tur« med 54.280 deltagere. I forbin-
delse med kampagnen blev Grindsted 
kåret som Årets Motionsby med 6.910 
deltagere, det svarede til 42,4 procent 
af byens indbyggertal.
1971: Den 20. januar fejrede DFIF sit 
25-års jubilæum. Jubilæet blev mar-
keret med reception og jubilæumsfest 
lørdag den 23. januar på hotel Hvide 
Hus i Æbeltoft. Der deltog omkring 
200 personer i jubilæumsfesten. - 
DFIF’s første formand og æresmed-
lem A. Agerbæk får overrakt det sven-
ske firmaidrætforbund KORPEN’s 
højeste udmærkelse, Silvermedaljen. - 
Viborg bliver kåret som Årets Mo-
tionsby med 10.573 deltagere. Sam-
menlagt på landsplan deltog mere end
88.000 personer i DFIF’s motionskam-
pagne. - Der blev ført forhandlinger 
mellem DDGU, DDSG&I samt DFIF 
om muligheden for at sammenslutte de 
tre idrætsorganisationer til ét forbund. 
Det gav dog intet resultat. - DFIF får 
afslag fra undervisningsministeriet om 
tilskud fra staten til aflønning af en 
konsulent. - Forbundet indgår en for-
sikringsaftale med Mejeriernes og 
Landbrugets Ulykkesforsikring om en 
kollektiv forsikring af forbundets 
idrætsudøvere. - DFIF’s nuværende 
formand Tage Carlsen, Ringkøbing, 
indvælges i forbundets hovedbestyrel-
se på repræsentantskabsmødet i Århus 
og tildeles samtidig A. Agerbæks 
Ærespokal. - For første gang stiftede 
repræsentantskabet bekendtskab med 
pausegymnastikken, da DFIF’s mo-
tionsudvalg havde indlagt det som et 
aktivt punkt under repræsentantskabs-
mødets afvikling.
1972: Forbundets hovedbestyrelse be-
slutter at Hytte forbundskontoret fra 
København til Svendborg, nærmere 
betegnet til Tåsinge-hallen. - DFIF’s 
formand gennem de sidste 4 år, Ejgon 
Bertelsen, ansættes som forbundets 
første konsulent. Han tiltræder stillin-
gen den 1. maj. - Henry Jepsen, Frede-
ricia, konstitueres som forbundsfor-
mand. - Viborg kåres som Årets Mo-
tionsby med 22.789 deltagere i 
DFIF’s årlige motionskampagne. - 
Undervisningsministeriet meddeler, at 
man har godkendt, at DFIF ansætter 
en fritidskonsulent foreløbig for perio-
den 1. april 1972 til 31. marts 1975. Det 
betyder, at DFIF får refunderet 70 
procent af konsulentens løn efter nog-
le fastlagte retningslinier. - Slagelse 
Firma Sport indvier sin egen idrætshal 
- Vest-hallen. - Karl Randrup, Es-
bjerg, vælges som ny DFIF-formand. 
1973: DFIF’s første formand og æres-
medlem, Adolf Agerbæk, dør, 78 år 
gammel. - Der afholdes fællesmøde i

Et historisk billede. Fire DFIF-formænd. Det er fra venstre: Henry Agerskov Pedersen, Ejgon 
Bertelsen, A dolf Agerbæk og Carsten Sørensen. Billedet er taget ved DFIF’s 25 års jubilæumsfest i 
Æbeltoft 1971.

få *  FIRMAIDRÆTTENS© f å \  
'■© MOTIONSKAMPAGNE

1. til 23. maj 1971

Kaj Olesen, th., får her overrakt et stort diplom som tegn på, at Viborg blev årets motionsby 1971. 
Det er Torben Birkeslund, der foretager overrækkelsen.



Torsdag den 22. marts 1973 var samtlige idrættens hovedorganisationers forretningsudvalg for første 
gang samlet til møde. Mødet var sat i stand med henblik på at opnå enighed inden for idrætten om en 
fælles holdning til en indstilling fra kulturministerens idrætsudvalg til ændring af tipsloven. Mødet 
blev afholdt i DDSG&I’s lokaler i København.

FIRMAIDRÆTTENS AKTIVITETSKONKURRENCER 1.-4 . 1976  - 31.-3 . 1977

Pausegymnastik på formandsmødet i Fåborg 1977.

Skåde mellem organisationerne 
DDSG&I, DDGU og DFIF vedrørende 
en eventuel sammenslutning af de tre 
idrætsorganisationer. Det giver intet 
resultat. Man er dog enige om, at man 
ikke skal afbryde forbindelsen mellem 
de tre organisationer. Værdien af en 
fælles optræden i mange spørgsmål 
var man ikke i tvivl om. - DFIF’s mo-
tionskampagne aflyses efter et rund-
spørge til forbundets sammenslutnin-
ger.

1974: På repræsentantskabsmødet i 
Herning oplyser forbundsformanden 
Karl Randrup, at DFIF nu har passe-
ret 150.000 medlemmer fordelt i 50 
sammenslutninger med 3.000 klubber.

1975: Firmaidrættens aktivitetskon-
kurrence »Fritid og Samvær« starter 
den 1. april. - Toldvæsenet indfører 
pausegymnastik for damer.

Perioden 1976-1986:
1976: Den 17. januar indvier Ringkø-
bing og Omegns Firmaidræt sin egen 
idrætshal - ROFI-hallen. - DFIF ned-
sætter et bladudvalg bestående af Kr. 
Just Andersen, Vejen, og Carl Lund, 
Kalundborg. I bladudvalget sidder 
endvidere forbundsbladets redaktør 
Ole Wordolff. - Tipsloven bliver æn-
dret den 3. juni. Det betyder, at DFIF 
nu er blevet optaget som tilskudsberet-
tiget med 4 procent af den del af tips-
overskuddet, som udloddes til idræt-
ten. - Den 1. november tiltræder for-
bundets nye konsulent Jørgen Mathia- 
sen. - DFIF afholder det første kursus 
i pausegymnastik med Bente Dahl som 
instruktør.
1977: DFIF’s første konsulent og tidli-
gere forbundsformand Ejgon Bertel-
sen udnævnes til generalsekretær med 
virkning fra 1. februar. - Idrættens 
Fællesråd bliver officielt stiftet den 20. 
april. - TV-udsendelse produceret af 
sportsredaktionen fra Panther Plast i 
Vordingborg under titlen »Idræt på 
jobbet«. Udsendelsen sætter primært 
focus på firmaidrætten og pausegym-
nastikken. - DFIF får nyt bomærke. 
Det er det, vi fortsat benytter på diver-
se DFIF-materialer i dag. - På repræ-
sentantskabsmødet i Grenå vedtages 
forbundets nye struktur. Det er den 
struktur, vi kender i dag. - Karl Ran-
drup bliver genvalgt som DFIF-for- 
mand. Tage Carlsen, Ringkøbing, 
vælges som 1. næstformand, og 
Henning Nielsen, Viborg, som 2. 
næstformand. Endvidere vælges Kaj 
Christensen, Vejle, og Alfred Peter-
sen, Odense, til DFIF’s forbundssty-
relse efter strukturændringen.
1978: DFIF’s medlemsblad skifter for-
mat og udseende fra 1. januar. Endvi-
dere ændrer bladet navn fra DANSK



FIRMAIDRÆT til FIRMAIDRÆT. - 
Bente Dahl ansættes som konsulent 
med pausegymnastik som primært ar-
bejdsområde. - Leif Krogh ansættes 
som konsulent pr. 1. februar. Han af-
løser Jørgen Mathiasen, der fratrådte 
til nytår. - FKS-Odense indvier sin 
egen idrætshal - FKS-hallen den 25. 
februar. - Jens Boe ansættes som ny 
konsulent pr. 1. august. - DFIF får 
udbetalt det første tipstilskud efter at 
være kommet på tipsloven - 3,3 mio. 
kr.
1979: Jørgen Rasmussen ansættes som 
konsulent og redaktør pr. 1. januar. 
Han afløser Ole Wordolff på redak-
tørposten. - På et ekstraordinært re-
præsentantskabsmøde beslutter man 
at købe Motel Oksen i Oksbøl - det 
nuværende DFIF-Center. Købesum 
3,5 mio. kr. - DFIF’s formand, Karl 
Randrup, trækker sig tilbage som for-
bundsformand for at blive leder af 
DFIF-Centret. - Tage Carlsen, Ring-
købing, konstitueres som formand 
frem til det ordinære repræsentant-
skabsmøde senere på året. - Sønder-
borg Firma Sport indvier sin egen 
idrætshal - SFS-hallen. - DFIF starter 
cykelkampagnen CYKL’ 79 med kul-
turminister Niels Matthiasen som pro-
tektor. - Hans Hove Sørensen ansæt-
tes som konsulent pr. 1. april. Han 
afløser Leif Krogh, der efter eget øn-
ske har fratrådt sin stilling. - På re-
præsentantskabsmødet vælges Tage 
Carlsen, Ringkøbing, som ny DFIF- 
formand. - Grindsted Firma Idræt bli-
ver kåret som Årets Cykelby. - Den 22. 
september afholdes reception på 
DFIF-Centret, hvor man indvier en ny 
tilbygning - en kursusfløj på 320 kvm. 
fordelt i to plan. - DFIF’s andel af 
tipsoverskuddet andrager 4,3 mio. kr. 
1980: FKS-Odense fejrer 40-års jubi-
læum den 18. februar. - Grindsted kå-
res som Årets Cykelby for 2. år i træk 
i forbundets cykelkampagne. - DFIF 
starter AKTIV FERIE på DFIF-Cen-
tret i Oksbøl med omkring 40 delta-
gende familier. - Den 5. november ind-
vier Esbjerg Firma Idræt sin egen 
idrætshal nummer 2.
1981: Slagelse Firma Sport fejrer 40- 
års jubilæum den 21. februar. - Grind-
sted kåres for 3. år i træk som Årets 
Cykelby. - Den 19. maj fejrede Fir-
maernes Idræts-Forbund i Horsens 40 
års jubilæum. - Karl Randrup forlader 
DFIF-Centret den 1. juni for at gå på 
pension. - DFIF trækker sig ud af 
Danmarks Olympiske Komité. For-
bundet får sin egen fane. - Der optages 
videofilm om firmaidrætten. - Fir-
maernes Idræts-Forbund i Horsens af-
holder et seminar for bl. a. at belyse de 
arbejdslediges fritidsbehov. - Frede-
rikshavn Firmaklubber indvier sin 
egen hal den 3. oktober.
1982: På repræsentantskabsmødet i 
Randers var der tanker fremme om 
kun at afholde repræsentantskabsmø-

Den officielle start på DFIF’s cykelkampagne i 1979 foregik i Helsingør.

DFIF’s kursus- og feriecenter i Oksbøl ved købet i 1979.

En situation fra AKTIV FERIE på DFIF-Centret i Oksbøl.



Svendborg starter idræt for ledige i dagtimerne i 1982.

der hvert andet år. Tankerne mødte 
modstand. - Grindsted kåres som 
Årets Cykelby for 4. år i træk. - DFIF 
står som arrangør af Den nordiske Fa-
milielejr, som afholdes i dagene 11.- 
17. juli på Samsø. - DFIF’s formand 
Tage Clausen bliver valgt som ny for-
mand for Idrættens Fællesråd. Han 
afløser Johs. Clausen, DDSG&I. - 
AKTIV FERIE på DFIF-Centret i 
Oksbøl sætter rekord med 137 delta-
gende familier. - Svendborg Firma 
Idræt starter et tilbud til de arbejdsle- 
dige AKTIV FRITID. - Forbundet af-
holder det første sekretærtræf på for-
bundskontoret i Svendborg.
1983: Forbundsbladet får ny forside 
fra 1. januar. FIRMAIDRÆT fejrer

25-års jubilæum ved en lille sammen-
komst i København, hvor bl. a. alle 
redaktørerne gennem årene deltager. - 
DFIF arrangerer AKTIV SNEFERIE 
til Norge fra den 12.-20. februar. - 
Peter B. Jensen ansættes som konsu-
lent pr. 1. maj. - I samarbejde med 
Dansk Athletik Forbund starter DFIF 
Danmark-Stafetten. - På repræsen-
tantskabsmødet i Nyborg er nogen af 
den opfattelse, at DFIF mangler en 
overordnet målsætning for de arbejds- 
ledige. - Brønderslev kåres som Årets 
Cykelby. - Århus Firma Sport fejrer 
50-års jubilæum den 3. juli. - Birgit 
Bolwig Jepsen tiltræder som ny center-
leder på DFIF-Centret den 1. juli. - 
DFIF afholder det første problemløs-
ningsmøde for sammenslutninger m. 
fl. i Gjerrild.
1984: Danmark-Stafetten afvikles i tre 
byer - Næstved, Viborg og Svendborg. 
- Via jobskabelsesloven ansættes to 
foreningsvejledere i henholdsvis Ring-
købing og Sønderjyllands amtskreds. - 
Finn Hagedorn ansættes som 
markedskonsulent den 1. maj - På rep-
ræsentantskabsmødet beslutter man at 
flytte mødet fra april til november. - 
DFIF’s formand Tage Carlsen repræ-
senterer dansk idræt på en 14-dages 
rejse til Kina med bl. a. kulturministe-
ren. - Grindsted kåres som Årets Cy-
kelby for 5. gang. - Torben Lauersen 
ansættes som konsulent pr. 1. septem-
ber. - DFIF opretter sin egen hjælpe-
fond. - Forbundet afholder konference 
om aktiviteter for arbejdsledige i Hor-
sens. - Jydsk Teknologisk Institut fo-
retager en organisationsanalyse af for-
bundet.
1985: Der etableres EDB på forbunds-
kontoret. Forbundet arbejder med en 
kompetancegivende projektlederud-
dannelse specielt med sigte på idræt-
ten. - DFIF afholder det første redak-
tør-træf for lokale bladfolk m. fl. - 
Grindsted kåres som Årets Cykelby 
for 6. gang. - Den europæiske firma-
sportsfestival afvikles i Middelfart 
med omkring 3.000 deltagere. - Svend 
Møller ansættes som ny generalsekre-
tær pr. 1. september som afløser for 
Ejgon Bertelsen. - DFIF opretter se-
kretariat for idrætsprojekter for ledi-
ge. - Jørgen Rasmussen fratræder som 
DFIF-redaktør den 1. september for 
udelukkende at varetage jobbet som 
konsulent for landsdelen øst for Store-
bælt. Finn Hagedorn overtager redak-
tørjobbet midlertidigt frem til den 1. 
august 1987. - Hardy Pedersen ansæt-
tes som konsulent pr. 1. oktober. Han 
afløser Hans Hove Sørensen. - Der 
holdes afskedsreception for DFIF’s ge-
neralsekretær Ejgon Bertelsen den 14. 
december.
1986: DFIF fylder 40 år den 20. ja-
nuar. Jubilæet festligholdes lørdag 
den 18. januar på Hotel Nyborg 
Strand med reception og jubilæums-
fest.



Formænd gennem tiderne
Dansk Firmaidrætsforbund har i de første 40 år haft 6 forskellige formænd. Det er:

A dolf Agerbæk 
1946-61

Henry Agerskov Pedersen 
1961-67

Carsten Sørensen 
1967-68

Karl Randrup 
1972-79

Tage Carlsen 
1979-??

Ejgon Bertelsen 
1968-72

Bomærker gennem tiderne

1949-1971 1971-1977 1977-19????



Leif Mikkelsen, formand for Idrættens Fællesråd.

En
jubilæumshilsen

Firmaidrætten har efter 40 års virke placeret 
sig som et naturligt element i foreningslivet i 
Danmark.
Organisationen har med sin idé og målsætning 
løftet en opgave, som ligger udenfor de øvrige 
organisationers naturlige regi.
Med arbejdspladsen som baggrund, er endnu 
en brik i det puslespil, der hedder fritidslivet i 
Danmark, lagt på plads.
På vegne af Idrættens Fællesråd er det mig en 
glæde at ønske en god samarbejdspartner til 
lykke med jubilæet, og samtidig ønske lykke til 
- i en fremtid, der er fyldt med udfordringer. 
Der er brug for, og plads til alle idrættens 
organisationer i et fornuftigt samarbejde. 
Dansk Firmaidrætsforbund yder sit væsentlige 
bidrag til et sådant samspil. Til lykke med de 
første 40 aktive år.

DFIF’s
medlems-
statistik
1946-1984

1946 1951 1956 1961 1966 1971 1976 1981 1984

159.800
166.500

139.000

109.400

100.300

84.000

69.700

29.500

48.700



DFIF’s
første
årsregnskab

Regnskab
for året 1946
INDTÆ GT
Kontingent HKBU ........................... .... 100,00

FKBU ........................... .... 100,00
Slagelse ........................ .... 40,00
Århus ............................ .... 60,00
Nykøbing F ................... .... 60,00
Holbæk ........................ .... 20,00
Odense ......................... .... 40,00

420,00

UDGIFT
Skrivematerialer ............................. .....  57,28
Duplikering og Porto ..................... .....  73,25
Udgift ved DIF’s jubilæum ........... .....  53,00
Møder ............................................... .....  134,60
Kassebeholdning ............................. .....  101,17

420,00

i

DFIF’s tipstilskud 
1951-1984

1951 1956 1961 1966 1971 1976 1981 1984

4,9 mio.

6,9 mio.

750.000

370.000

200.000

25.000 27.000
50.000



Forbundets hædersbevisninger
Følgende personer har i de fø rste  40 år få e t tildelt Dansk F irm aidrætsforbunds hædersbevisninger:

Forbundets æresnål
1961: Adolf Agerbæk, København. 
1980: Ejgon Bertelsen, Svendborg.

Forbundets guldnål
1966: Ejler Kjærgaard Kristensen, Kø-

benhavn.
1967: Harry Grønkjær, København. 
1968: Henry Agerskov Pedersen, Kø-

benhavn.
1969: Henry Ohlson, Sverige.
1970: Ejgon Bertelsen, Svendborg. 
1971: Carsten Sørensen,, København. 
1971: Hans Thomsen, Arhus.
1972: Niels Hagman, Sverige.
1976: Hans Borbjerg, Fredericia.
1976: Karl Randrup, Esbjerg.
1980: Ellef Frydendal, Norge.
1982: Elof Rörvall, Sverige.
1983: Johs. Clausen, DDSG&I.
1984: Arne Rasmussen, DDGU.
1984: Hans Borbjerg, Fredericia.

A. Agerbæks ærespokal
1962: Ejgon Bertelsen, Svendborg. 
1963: Paine Bertelsen, Brønderslev. 
1964: Henning H. Jensen, Kolding. 
1965: Harry Grønkjær, København. 
1966: Hans Thomsen, Århus.
1967: Karl Randrup, Esbjerg.
1968: Knud Erik Pedersen, Slagelse. 
1969: Louis Rugaard, København. 
1970: Hans Borbjerg, Fredericia. 
1971: Tage Carlsen, Ringkøbing. 
1972: Henry Jepsen, Fredericia. 
1973: Svend Larsen, Århus.
1974: Gunnar Petersen, Ålborg. 
1975: Åge Johansen, København. 
1976: Jørgen Riisom, Randers.
1977: Alfred Petersen, Odense.
1979: Chr. Lauritzen, Sønderborg. 
1980: Bent Stendorf, Slagelse.
1981: Kate Hansen, Kalundborg. 
1982: Egon Pedersen, Ålborg.
1983: John Kromann, Vamdrup. 
1984: Jørn Godt, Kolding.
1985: Kristian Hansen, Grindsted.

Leo Frederiksens mindepokal
1973: Knud Larsen, Åbenrå.
1974: Chr. Nielsen, Odense.
1975: Larry Hansen, Odense.
1976: Carl Hammer, Ringkøbing. 
1977: Søren Pedersen, Middelfart. 
1979: Inger Pedersen, Vamdrup.
1980: Elmer Østergård, Brønderslev. 
1981: Anny og Carlo Sørensen, Grind-

sted.
1982: Preben Petersen, Fredericia. 
1983: Aksel Sørensen, Viborg.
1984: Bent Holving, Haderslev.
1985: Henny Juul Terkelsen, Holste-

bro.

Forbundets hæderstegn
Udover disse hædersbevisninger har 
mange i årenes løb fået tildelt forbun-
dets hæderstegn. Grundet den begræn-
sede plads, har vi valgt at udelade de 
mange navne. - Vi håber på de tildelte 
og læsernes forståelse!

Historien bag 
A. Agerbæks 
ærespokal
På foranledning af DFIF’s daværende formand 
Henry Agerskov Pedersen, der var ansat på A/S 
Crome & Goldschmidt, skænkede dette firma A. 
Agerbæks ærespokal til minde om DFIF’s første 
formand Adolf Agerbæk.
A. Agerbæks ærespokal er evigt vandrende og 
uddeles hvert år på DFIF’s ordinære repræsen-
tantskabsmøde. den blev uddelt første gang i 1962 
- året efter Adolf Agerbæks afgang som formand 
for DFIF.
Ærespokalen tildeles for ét år et medlem under 
Dansk Firmaidrætsforbund, der som leder har ud-
ført et dygtigt og initiativrigt arbejde for firma-
idrætten i Danmark.

Historien bag 
Leo Frederiksens 
mindepokal
Leo Frederiksens mindepokal er skænket af Leo 
Frederiksens enke den 28. oktober 1972 og er evigt 
vandrende.
Leo Frederiksen var i mange år formand for DFIF 
og en højt respekteret landsretssagfører. Ved sin 
død havde han en del pokaler stående, som hans 
kone mente skulle tilfalde idrætten. DFIF fik en af 
disse pokaler, og måtte efter eget ønske selv be-
stemme, hvad den skulle bruges til.
DFIF besluttede, at pokalen kan uddeles én gang 
årligt på det ordinære repræsentantskabsmøde til 
en person under DFIF, der i sit arbejde har virket 
til gavn for skyttesagen. Den blev uddelt første 
gang på DFIF’s repræsentantskabsmøde i 1973.



Forbundsbladet gennem tiderne
Dansk Firmaidrætsforbund udsendte 
sit første medlemsblad i marts 1958 
med Harry Grønkjær, KFIU som 
redaktør. Ved bladets 10-års jubilæum 
i 1968 skiftede forsiden udseende. I 
1978 skiftede bladet både format og 
udseende. Samtidig ændrede bladet 
navn fra DANSK FIRMAIDRÆT til 
FIRMAIDRÆT. I 1983 fejrede for-
bundsbladet 25-års jubilæum. I for-
bindelse med dette jubilæum ændrede 
bladet forside. Pr. 1. januar 1986 
ændrer bladet igen format og udseen-
de til det du sidder med foran dig i 
øjeblikket.
Bladet har i de første 28 år haft 6 
forskellige redaktører. Det er:
Harry Grønkjær ..................  1958-60
Richard Janner..................... 1960-62
Allan Andersen ...................  1962-66
Ole Wordolff .......................  1966-79
Jørgen Rasmussen ................ 1979-85
Finn Hagedorn ..................... 1985-??

Firmaidræt

firma idræt
1986-

FIRMAIDRÆT
1983-1986

DANSK
FIRMAIDFÆT

1958-1968

1978-1983

Jubilæ um stillæ g

Redaktion:
Jørgen Rasmussen

Lay out:
Finn Hagedorn



Det gør ikke noget, at det også er sjovt
A f  m arkedskonsulent og redaktør Finn Hagedorn

Et jubilæum som det, Dansk Firma-
idrætsforbund fejrer i 1986, giver an-
ledning til at skue fremad. Mange gør 
det da også, men ofte udebliver resul-
taterne af dette, men at spå er jo også 
en vanskelig sag. Intet skal dog være 
uforsøgt, og derfor skal der også her 
gives et bud på, hvordan fremtiden 
kan komme til at forme sig på det 
idrætslige område.
I øjeblikket er forholdene, at de men-
nesker, der deltager i idrætten i over-
vejende grad deltager på idrætsleder-
nes præmisser. Det vil altså sige, at 
sådan som vi (idrætslederne) tilrette-
lægger aktiviteterne, sådan kommer 
deltagerne til at opleve dem.
Hermed være påstået, at idrætsledere 
selv bestemmer, hvordan fremtidens 
muligheder skal se ud. I den forbindel-
se er det værd af hæfte sig ved den 
debat, der er oppe i tiden, hvor hoved-
indholdet handler om, at brugerne nu 
og i fremtiden stiller andre krav til 
tilbud og foreningsvirke, end man tid-
ligere har gjort.
Ja heldigvis stiller de andre krav, ellers 
var noget da helt forrykt. Det, der 
derfor i den forbindelse er vigtigt for 
idrætsledere, er at have opmærksom-
heden rettet mod det forhold, at der 
sideløbende med de traditionelle til-
bud, i stigende grad kræves/ønskes en 
række nye idræts- og motionstilbud. 
Indfries disse krav/ønsker ikke, kom-
mer vi til at opleve, at andre grupper 
end de deciderede idrætsforeninger 
kommer til at overtage en del af de 
kommende aktivitetsområder.
Det er altså nytænkning, der er brug 
for. En nytænkning, der kræver tid og 
overskud af kræfter til at vurdere det 
aktivitetsniveau, den enkelte forening 
befinder sig på. Og er tiden der ikke, 
må den evt. tages fra den tid, der an-
vendes til andespil og avisindsamlin-
ger, og det ud fra den simple kendsger-
ning, at man ikke blev idrætsleder for 
at råbe op i et røgfyldt forsamlingshus 
og dele halve grise ud på hele plader, 
selv om det for mange har været de 
betingelser, man har været nødt til at 
arbejde under for at skaffe de nødven-
dige midler til foreningens drift.
Der er også brug for nye holdninger 
rettet mod samarbejdet. Et større sam-
arbejde på tværs af idrætsforeninger 
og -organisationer, så vi undgår situa-
tioner, hvor hver passer sin lille »ande-
gård« ud fra en idé om, at andre vil 
»stjæle« ens medlemmer - uha, hvil-
ken uhyrlig tanke.
Tænk at gå rundt og »stjæle« medlem-
mer - fy.
Idrætsledere med tanker om at få an-
dre klubbers medlemmer over i deres 
»andegård« bør formentlig ikke være

idrætsledere. For det første, fordi tan-
kegangen er en blokering til udvikling. 
For det andet, fordi ingen foreninger 
ejer deres medlemmer.
I Danmark har vi frihed - også med-
lemsfrihed. Folk er der, hvor de fin-
der, at tingene er sjovest, og hvor det 
giver flest fordele at være.
Det, vi har brug for, er åbenhed og 
fantasi. Vi skal ikke bruge så megen 
tid til »at sætte sig sammen og finde 
ud af noget«. Vi skal i stedet skabe 
handling, der synliggøres i form af til-
bud, som brugerne kan få øje på.
Vi skal videre, vi skal netop bruge vor 
fantasi, og der skal vel ikke megen 
fantasi til at forestille sig, at man 
f. eks. inddrager de store, åbne , grøn-
ne områder i tiknytning til mange bo-
ligkarréer. Det er både billigere og 
mere samfundsnyttigt, og så indehol-
der det måske et par ekstra fordele 
som: at børn og forældre ikke adskil-
les på samme måde som nu, hvor bør-
nene »parkeres« i en idrætsforening. 
(Hvem siger, at forældre ikke kan 
være idrætsledere i deres egne bolig-
områder), så vi kom et skridt nærmere 
begrebet, familieidræt..
Måske vil en af fordelene også ligge i 
en evt. lavere kriminalitet, fordi de 
truede grupper fik andre interesser og 
måske i højere grad oplevede deres bo-
ligområde som et sted, der var blevet 
»mere deres«.
Et andet eksempel på åbenhed kunne 
vel også være, at dele af den regelrette 
fodboldtræning for både unge og 
ældre kunne henlægges på skovstier 
og andre ikke trafikale steder. En 
skovsti eller hulvej ville være et ud-
mærket sted at lære boldbehandling 
p.g.a. underlagets uregelmæssigheder. 
Hvad har fodbold med en tur i skoven 
at gøre, vil nogen naturligvis spørge. 
Svaret må være: »Hvorfor gøre tinge-
ne på den samme måde, som man har 
gjort det på de sidste halvtreds år. 
Hvorfor ikke prøve noget nyt«.
Ja, mulighederne er mange, også selv 
om man om ovenstående vil sige, at 
det er der ikke mulighed for at gen-
nemføre, men som et gammelt ord-
sprog siger: »Hvor der er en vilje, er 
der en vej«.
At fritids- og fritidsområdet er vigtigt, 
så vi ved sidste kommunal- og amts-
rådsvalg. Aldrig har så mange kom-
munalpolitikere haft idræt og fritid 
med i deres valg- og handlingspro-
grammer, og såfremt idrætten ønsker 
at være medbestemmende om egen ud-
vikling, skal den være opmærksom på 
den »brancheglidning«, der sker i 
form af, at flere og flere politikere 
overtager mere og mere af idrætsleder-
nes områder. Et forhold man må sætte

i relation til, hvorledes fremtiden for 
idræt og motion kommer til at se ud. 
Jeg var tidligere inde på et øget sam-
arbejde på tværs af idrætsforeninger 
og -organisationer. Vi skal have »an-
degården« åbnet og have sammenkob-
let de kvaliteter, den enkelte person og 
forening er i besiddelse af, så vi her-
udfra kan opbygge og tilpasse tilbude-
ne til den enkelte bruger.
Det skulle være muligt at frembringe 
tilbud, som indeholder både fysisk ak-
tivitet og livsværdi, uden at det hele 
dog skal ende i en »tilbudsverden«. 
Apropos tilbud og lukkethed. Hvem 
siger, at den måde, idrætten i dag 
kommunikerer sit budskab ud på, er 
den rigtige for alle aktivitetstyper. Jeg 
kunne da godt forestille mig en gade-
handlervogn, der ikke var fyldt med 
frugt, men med brochurer og andre 
oplysninger om, hvor der var idræts-
aktiviteter, alle kunne være med i.
Så længe man er så afhængig af pres-
sen og dennes indstilling til måden at 
omtale idrætten på, vil mulighederne 
for at få oplysning om idræt være 
bundet hos andre end de, der står bag 
idræts- og motionstilbudet. Vi ved 
alle, at det er svært at få en journalist 
til at beskrive en cykeltur en gang om 
ugen i fire til seks uger, når det blot er 
en hyggetur, og det er sikkert heller 
ikke særligt ophidsende at skulle refe-
rere fra en kroketkamp mellem byens 
pensionister. Pressen focuserer i over-
vejende grad på resultatet og ikke så 
meget på processen.
Både cykelturen og kroketkampen 
kunne ellers være udmærkede at mar-
kedsføre fra gadehandlervognen. 
Idrætslederne må op på mærkerne, og 
selv om det måske vil fremkalde et lille 
smil hos nogle, så vær sikker på, at 
smilet godt kan indeholde en smule 
misundelse, fordi man ikke selv har 
modet til at rende rundt og råbe: 
»Kroket, motionsløb og cykelture. Fri-
ske tilbud til hele familien. Gratis del-
tagelse. Kom og snup en tur. Det’ så 
sundt, så sundt«.
Det skal være sjovt og underholdende 
at have med idræt og motion at gøre 
også for idrætslederne. Uden deres en-
tusiasme og humør får vi aldrig skabt 
aktive og dynamiske foreninger. Fan-
tasi og kreativitet blandet med lidt 
»knofedt« og godt humør danner 
vejen fremad og gør fremtiden til en 
håndterlig størrelse.
Og lige til slut et par »tommelfinger-
regler« med på vejen.
1. Det skal være sjovt. 2. Der skal 
være plads til forskellige meninger. 3. 
Der skal være åbenhed og samarbejds-
vilje. 4. Nye ideer skal altid være vel-
komne.



JUBILÆUMSPROGRAM

Jubilæumsaktiviteter
Markeringen af jubilæet finder sted på Hotel Nyborg Strand lørdag den 18. 
januar, selv om stiftelsesdagen er 20. januar. Der startes med:
RECEPTION kl. 13.00-15.00, hvor taler og evt. gaver afvikles. Senere på 
dagen afvikles en jubilæumsfest for inviterede gæster.

I forbindelse med receptionen afsløres det, hvorledes registreringen af 
aktives deltagelse landet over var i ugen op til festdagen. Jubilæumsregi-
streringen har som mål at få alle typer idræts- og motionsaktive deltagere 
talt, således at man når et aktivitetstal, der er typisk for en sammenslutnings 
aktivitetsuge. Alle former tæller med, lige fra indendørs fodbold til udendørs 
skiløb eller snemandsbygning. Ligeledes også hvis helt nye tiltag iværksæt-
tes i anledningen af jubilæet.

Nye aktiviteter i jubilæumsåret
Aktivitetsudvalget i Dansk Firmaidrætsforbund har valgt at lancere en ny 
aktivitet under titlen: Firmaidrættens familie TRIM-TOP. Et bedre år end et 
jubilæumsår kan vel næppe findes, og tanken er, at kampagnen skal 
indarbejdes til en årlig tilbagevendende begivenhed.
I korte træk går TRIM-TOP’en ud på, at der lokalt arrangeres en aktivitets-
dag med familiemotions-aktiviteter, og gennem en pointssystem eller even-
tuelt ved lodtrækning på anden vis at finde frem til to familier, der sammen 
med andre familier samles på forbundets kursus- og feriecenter i Oksbøl til 
en type »finaleweekend«.

Med start i jubilæumsåret sætter Dansk Firmaidrætsforbund nu ekstra ind 
på at påskønne den uvurderlige indsats, der rundt i landet ydes af frivillige 
ledere.
At blive kåret til Årets sammenslutning kan godt betragtes som årets 
udmærkelse, når det gælder udvælgelse af et godt leder-team, der i 
dagligdagen forstår at få tingene til at fungere med det resultat, at der er 
god tilslutning til sammenslutningens aktiviteter.
Kåringen finder sted efter nærmere fastsatte regler og første uddeling finder 
sted ved repræsentantskabsmødet i Helsingør, november 1986.

Firmaidrættens 
familie TRIM-TOP

Årets
sammenslutning

Jubilæums-
festdagen 
18. januar 1986
Jubilæums-
registreringen



13 amtskredse -1 landskreds
64 bysammenslutninger - 6 landssammenslutninger

Dansk Firmaidrætsforbund består i dag af ca. 170.000 medlemmer fordelt på ca. 5.000 firmaidrætsklubber.
Forbundet er Danmarks fjerde største idrætsorganisation, i enhver politisk sammenhæng uafhængig, medlem af Idrættens Fællesråd og 
Federationen for Europæisk Firmaidræt.



»Mærkesager« i jubilæumsåret
Ikke alt kan overkommes i et jubilæumsår, selv om vilje og indstilling er tilstede. Dog er det vel svært at fejre et 
jubilæum, uden at der fremdrages nogle »mærkesager« som ligger firmaidrættens idé og mål på sinde. Idræt 
og motion er i formålsparagraffen nu blevet udvidet med samvær således at indsatsen overfor familien og 
arbejdspladsen tilføres yderligere en dimension i firmaidrættens hverdag - en dimension, der ikke er uvæsent-
lig i dagens Danmark.

Den lokale 
idrætsleder

Ingen idræt og motion uden den frivillige leder - det står helt klart. I DFIF 
findes to grupper af ledere, hvor den ene kendes fra bestyrelser og udvalg i 
sammenslutninger og kredse. Den anden gruppe er de tusinde kontakt/- 
klubformænd (m/k), der er på den enkelte arbejdsplads, hvor en firma-
idrætsklub findes.
Denne gruppe er lige så vigtig som førstnævnte om ikke mere vigtig, idet 
man uden deres indsats ingen kontakt havde melllem tilbudene og med-
lemmerne. En indsats overfor denne ledergruppe bør til enhver tid formes, 
således at de bevarer glæden ved at være med.

Familiemotionen Der har efterhånden være talt og skrevet meget om familiemotionen, siden 
familien blev indført i forbundets formålsparagraf i 1977. Selv om der 
gennem tiderne siden da har været lagt mange tilbud ud til familien, må vi 
være klar over, at der er lang vej endnu, inden den bliver en type idræts-
gruppe, der betragter det lige så naturligt at »gå« til familiemotion som til 
anden idræt.
At familiemotionen er kommet for at blive kan aflæses på en række områ-
der. Familietræf, Aktiv familieferie er eksempler herpå, men også ved at alle 
de øvrige idrætsorganisationer har øget interessen for familien. Det er godt 
- for vi har jo alle et fælles mål, nemlig mest mulig idræt til flest mulige.

Motionskampagner 
til alle

Der tales i dag meget om medlemmer og medlemskamp. DFIF ønsker ikke 
at gå ud i en medlemskamp alene ud fra ønsket om flest mulige »papirmed-
lemmer«.
DFIF’s mål for øget medlemstal skal udelukkende gå gennem aktivitetsud-
vikling og -tilbud alle kan deltage i, hvis de ønsker det.
Gennem de sidste ca. 20 år er DFIF gået foran med store landsdækkende 
motionskampagner, alle gennemført uden at medlemsskab har været på-
krævet. Det vil man fortsat gøre, men man må heller ikke lukke øjnene for, 
at kampagnerne motiverer til at være med i firmaidrætten, i form af at 
etablere en firmaidrætsklub på arbejdspladsen, således at man herigen-
nem får information om firmaidrættens mange andre aktiviteter.
Af kampagner gennem tiden kan nævnes: GÅ, LUNTE, LØB - AKTIV 
FRITID - ÅRETS MOTIONSBY - cykelkampagnerne TOUR DE PEDAL, 
motionsløbet DANMARKS-STAFETTEN og spændende bliver det nu med 
FAMILIENS TRIM-TOP. Kampagnerne er et udtryk for, at der leves op til 
motto’et: »Vi gør tale til handling«.

Idræt for ledige Det er helt naturligt, at DFIF er med, når der skal etableres idrætstilbud til 
tidligere kollegaer. Gennem ca. tre år er det da også lykkedes at medvirke i 
opbygningen af en snes projekter, enten firmaidrætten alene eller sammen 
med kommunen, fællesorganisationen og AOF.
De foreløbige resultater er gode, selv om endnu flere kan være med, men 
ansættelse af flere projektledere/vejledere vil afgjort styrke dette forhold. 
Men vi skal videre, og senest har forbundet oprettet såvel et sekretariat som 
eget blad AKTIV FRITID. Begge er nye tiltag som støtter denne nye 
idrætsbevægelse.
Hvorledes Idræt for ledige vil udvikle sig bliver spændende og DFIF er da 
også indstillet på at følge de bevægelser området udviser, da disse bl.a. vil 
være med til at forme fremtiden.



Vi tror på fremtiden
1986 er året, hvor DFIF fejrer sit 40 års 
jubilæum.
40 år på godt og ondt, men mest godt. En 
lang række forhold har gennem de 40 år 
bevirket, at vi idag står med, hvad vi vil 
kalde en slagkraftig idrætsorganisation, der 
i dagligdagen forstår at tackle de proble-
mer og løse de opgaver, der bliver stillet os 
fra vore medlemmer - og det øvrige sam-
fund omkring os.

40 år er en god alder set i lyset af, at der til 
stadighed gives udtryk for endnu mere ak-
tivitet for den brede idræt. Vi har opnået en 
erfaring og viden, der gør os i stand til at 
tage fat på de kommende års ændringer, 
samfundet vil opleve, således at vi herigen-
nem opnår en kontinuerlig tilpasning af 
vore idræts- og motionstilbud til såvel nu-
værende og kommende brugere.

40 år er også en alder, der skaber traditio-
ner og vaner. Traditioner er gode, og på 
dem skal vi bestå, men vaner må vi undgå i 
den forstand, at de gøres til genstand for 
en »sovepude«-lignende tilstand.
Vi må, som det omgivende samfund, un-
dergå struktur- og aktivitetsændringer, el-
lers går vi i stå - og det er der vist ingen 
idrætsleder i firmaidrætten, der ønsker.

Lad os sammen være enige om at videre-
udvikle en idrætsorganisation der gennem 
idérigdom, inspiration og positive holdnin-
ger medvirker til at gøre Dansk Firma-
idrætsforbund til en idrætsorganisation i 
fortsat fremgang.
Lad os arbejde under slogan’et: VI GØR 
TALE TIL HANDLING til glæde for hele det 
danske samfund og derved dig og dine.

Med venlig hilsen 
Tage Carlsen
Formand for Dansk Firmaidrætsforbund

DFIF’s forbundsstyrelse i jubilæumsåret. Bagerst fra venstre: Kurt Petersen, Slagelse, Gunnar Petersen, Ålborg. Forrest fra venstre: Henning Nielsen, 
Viborg, Tage Carlsen, Ringkøbing og Jørn Godt, Kolding.
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Afsked med 
en frontkæmper
A f  Finn Hagedorn

Dansk Firmaidrætsfor-
bund har afholdt afskeds-
reception for en af forbun-
dets stærkeste prsonprofi- 
ler gennem tiderne: Ejgon 
Bertelsen. Det skete den 
14. december i Tåsinge- 
Hallen i Svendborg. Man-
ge venner af såvel forbun-
det som Ejgon selv, var 
mødt frem og en sand ga-
veregn og taler prægede 
dagen, hvor en livsgerning 
»gik« på pension.
Ejgon Bertelsen var en 
af mændene (eller man-
den) bag en meget lang 
række tiltag som gennem 
tiderne har sat sit præg på 
Dansk Firmaidrætsfor-
bund og dermed firma-
idrættens virke i Dan-
mark. Det vil være uret-
færdig at nævne nogle 
områder fremfor andre, 
da han har været med i så 
at sige alt hvad der fore-
gik, og det helt fra starten, 
som lokal leder i Svend-
borg og op gennem for-
bundet til formandspo-
sten. Det var herfra han 
besatte den første konsu-
lentstilling, som senere 
blev til det job han forla-
der, nemlig generalsekre-
tærposten.

Tidligere formand for DFIF og mangeårig personlig ven 
Karl Randrup (tv.) var blandt gratulanterne ved Ejgon 
Bertelsens afskedsreception.

Forbundet fejrer som 
bekendt 40 års jubilæum, 
og Ejgon har været med i 
de 38 af årene. Aldrig eller 
i hvert fald sjældent, fin-
der man en person, der 
som han, viede sit liv til 
firmaidrætten. En tilvæ-
relse, der på et tidspunkt

truede med at gøre en ende 
på det.
Men han er sej »den 
gamle«. Det har han nu al-
tid været. Når noget eller 
nogen gik imod firma-
idrætten, gik de også imod 
ham, og det forløb ikke al-
tid uskadt for modparten.

Hans viden og fremsynet-
hed, kombineret med en 
markant fremtoning, be-
tød mange »sejre« ved for-
handlingsbordet. At der 
bag det hele findes følelser 
og varme skal der dog al-
drig herske tvivl om.
I hans periode »på øre-
tævernes holdeplads« - pe-
rioden som generalsekre-
tær, gennemgik forbundet 
flere forandringer, såvel 
strukturelt som personelt. 
I forbindelse hermed er 
han vel nok den person der 
hyppigst har været skifte-
vis populær og upopulær, 
men det var uanset popu-
laritetsgraden, en situation 
der passede ham fint, for 
så skete der da noget. Et 
liv uden udfordring var 
ikke noget liv for Ejgon 
Bertelsen.
Det liv »fik« firma-
idrætten i Danmark. Det 
er også dette »liv« forbun-
det nu har sendt på pensi-
on - til et velfortjent oti-
um.
Ejgon Bertelsen blev 
ikke blot en mand i firma-
idrætten - han blev firma-
idrættens mand. - Ha’ det 
godt »du gamle«.
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En
epoke
slutter
Bent Stendorf, fo r -
m and fo r  DFIFs lo-
vudvalg skriver i 
anledning a f  E j gon 
Bertelsens fra træ -  
den fra  fo rbundet om  
E j gon og D FIF som  
et s tæ rk t makkerpar. 
Bent S tendorf har 
kendt og arbejdet 
samm en m ed E j gon 
siden 1958.

En markant personlig-
hed siger farvel, en per-
son, der altid turde tage en 
dyst i en forsamling, en 
mand, der havde sine me-
ningers mod og en, der al-
tid var DFIF-orienteret, 
når det gjalt. Men han 
havde også den vidende og 
sikre baggrund til at kunne 
ytre sig med vægt: Han 
kendte nemlig firmaidræt-
tens grundlag, ide og orga-
nisation helt ind til benet. 
Og også i eksterne for-

hold blev der med respekt 
lyttet til Ejgons meninger 
og han har været med til, 
gennem årene, at sammen-
tømre gode relationer, na-
tionale som internationale, 
for Dansk Firmaidræts-
forbund.
Forbundet har vægtig 
grund til at sige Ejgon en 
stor tak for utrolig mange 
års indsats, og vi er bagved 
mange, der som ven vil 
sige dig tak for de mange 
oplevelser sammen, og

hertil ønske dig alt godt 
fremover, hvor nu Grete 
vil kunne få lidt mere af 
din tid. Men vi er også 
fortrøstningsfulde ved at 
vide, at vi nok også frem-
over vil kunne se dig i fir-
maidrætssammenhænge, - 
du og DFIF er for stærkt 
»par« til, at en tilfældig 
dato kan sætte stop. 
Lykke, held og godt 
helbred i dit otium!!!

Bent Stendorf

Hvis denne overskrift 
overhovedet kan sættes i 
relief overfor en realitet, 
måtte det blive, da Ejgon 
Bertelsen officielt tog af-
sked fra Dansk Firma-
idrætsforbund.
Lokal sammenslutnings-
formand, sektionsfor-
mand i DFIF, hovedbesty-
relsesmedlem i DFIF, for-
retningsudvalgsmedlem i 
DFIF, formand for DFIF, 
æresmedlem af DFIF og 
sidst i en længere periode 
generalsekretær i forbun-
det i en årrække, hvor en 
masse udviklinger så 
dagens lys.
Kan man tænke sig et 
større engagement for en 
ide? Nej vel. Og mon vi 
nogensinde vil opleve, at 
nogen i den grad forbindes 
med Dansk Firmaidræts-
forbund, som Ejgon er 
blevet det? Nogle er endda 
gået så vidt, at mene at 
DFIF var Ejgons!!! Han 
har sat sit præg på DFIF, 
et præg som vi fremover 
vil glædes ved at skulle 
leve videre med.

Slagelse mødte frem med den største delegation fra Sjælland. Her er Ejgon flankeret af 
fra venstre: Steven Jacobsen, Kaj Danielsen, Poul Erik Nielsen, Tage Brostrøm, Bent 
Stendorf og Boye Andersen.

Ejgon Bertelsen omkranset af nogle af børnebørnene, som nu håber, det er deres tur til 
at være sammen med ham. Tiden i forbundets tjeneste tog nemlig også sin store part 
af Ejgons fritid.
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Tak for en dejlig dag
Da det er umuligt for min kone Grete 
og jeg, at takke hver enkelt, vil vi gerne 
her gennem forbundsbladet, rette en 
tak til kredse og sammenslutninger 
m.fl. for al opmærksomhed i forbindel-
se med min afskedsreception.
Held og lykke for firmaidrætten frem-
over.

Hilsen
Grete og E j gon Bertelsen.

»Sikke mange mennesker der er mødt op«, synes Ejgon 
Bertelsen og forbundsformand Tage Carlsen at udtrykke, 
da de mødte frem til receptionen.

Fynboerne var på hjemmebane, og mange var mødt 
frem. Her er det Odense-folkene med Ellen Sørensen i 
front efterfulgt af Bent Bækdal, Alice Thestrup (kreds-
formand) og formand Jørgen Sørensen. I baggrunden 
skimtes Sten Hansen og Svend Stougård fra Middelfart.

De var der allesammen. Her nordjyderne repræsenteret 
ved formændene Poul Chr. Nielsen (th.) og Kurt Peter-
sen, Hjørring. (Gad vide om det er en af Pouls vittig-
heder, Kurt tygger på).

Også fra Sønderjylland var de på pletten. Her fra højre 
Otto Svendsen og Jens Ipsen, Sønderborg.

Tage Carlsen benyttede en pause i de mange taler for 
Ejgon Bertelsen, til at få sig en »snak« med Arne Ras-
mussen, tidligere formand i De Danske Gymnastik- og 
Ungdomsforeninger (DDGU) og den nuværende Leif 
Mikkelsen. Foto: Finn Hagedorn.
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Postens Idræts- og Fritidsforbunds 40 års jubilæum:

En lands-
organisation 
i udvikling
Af Finn Hagedorn

Aldrig såsnart var Dansk 
Firmaidrætsforbund stif-
tet (20. januar 1946) før en 
række medarbejdere i det 
danske postvæsen, stiftede 
Landsforbundet Postens 
Idrætsforbund. Det skete 
10. februar 1946, med del-
tagelse af medlemmer fra 
allerede eksisterende loka-
le postidrætsforeninger i 
Århus, Odense, Lyngby og 
København.

Det nye landsforbund 
overtog bl.a. det Køben-
havnske medlemsblad 
»Idrætsposten« og samti-
digt blev kontingentet for 
medlemsklubberne fastsat 
til 25 øre, pr. måned.
Men Postidrætten er 
ældre end de 40 år, der nu 
jubileres for. I marts 1946 
skrev »Idrætsposten« bl.a. 
om den første forbunds-
formand Poul Ole Han-
sen, ved Postidrættens 10 
års jubilæum i Køben-
havn:

- Det var ingen misun-
delsesværdig opgave for 
den 20-årige cykelbud, der 
fik overdraget hvervet i 
1936. Medlemstallet var 
ringe, og rundt om på de 
københavnske tjenesteste-
der mente en række ikke- 
medlemmer, at foreningen 
ingen eksistensberettigelse 
havde og simpelthen var 
en dødssejler.
Poul Ole ville noget an-
det. Han 10-doblede med-
lemstallet fra 30 til 300, 
trods de svære krigsår med

gigantiske besværligheder 
for en idrætsforening. 
Siden da er det gået 
stærkt. I dag hvor forbun-
det nu hedder: Postens 
Idræts- og Fritidsforbund, 
har man 51 medlemsklub-
ber med ca. 5200 medlem-
mer, og udviklingen fra 
den spæde start kan læses 
i et diger jubilæumsfest-
skrift på 104 sider, der 
blev udsendt ved årsskif-
tet. Jubilæumsskriftet 
skildre såvel tiden op til 
idag som nogle fremtids-
versioner, hvor der er tan-
ker fremme om at samle 
alle fritidsorganisationer 
indenfor P&T under PIF.

Udenlandsk deltagelse 
i jubilæums- 
aktiviteterne
Selve jubilæumsfestlighe-
derne kommer ikke til at 
gå stille hen i dagene 7.-9. 
februar ved Vejlby Ris-
skovhallen, Århus, og der 
har da også siden 1982 væ-
ret arbejdet med opgaven. 
Det startede med, at et 
par »velkendte ansigter«, 
stak hovederne sammen. 
Det var landsformanden 
Hans-Jørn Poulsen og re-
daktør Keld Vestergård, 
der dårligt var gået igang, 
før de fik at vide at de ikke 
var »rigtig kloge«.
- Og det skal såmænd nok 
passe, siger Keld Vester-
gård, til FIRMAIDRÆT. 
Vi startede med et akti-
vitetsprogram, der beløb 
sig til ca. 2,5 miil. kroner, 
hvis hele programmet blev 
gennemført. Vi havde 
mange ideer, men måtte af 
økonomiske hensyn »pil-
le« et par programpunkter 
ud. Det gik ud over en 
landsdækkende jubilæ-
umsmarch samt en lands-
dækkende cykelstafet. Cy-
kelstafetten skulle starte i 
Rønne på Bornholm, og 
slutte i Århus, hvor vi af-
vikler jubilæumsdagene. 
Et andet argument for at 
undvære cykelstafetten 
var årstiden, idet den skul-
le have foregået i februar 
måned, og da kan vejrfor-
holdene som bekendt godt 
være barske.
I stedet lægges der nu et 
nordisk/nordeuropæisk
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indslag ind i jubilæumsak-
tiviteterne. En m/k hånd-
boldturnering med to hold 
fra henholdsvis Norge,

Nyt logo

Postens IF

I forbindelse med jubi-
læet har man i PIF be-
nyttet lejligheden til at 
indføre et nyt og flot 
logo for landsforbun-
det.
Logo’et, der har præget 
samtlige jubilæumsakti-
viteter, opfylder en 
række ønsker, således 
at man kan anvende det 
både på lokalt- og 
landsplan.
Der er plads til lokal-
navn, man har bevaret 
de gamle bølgemærker, 
og endelig har PIFs le-
delse fået opfyldt et øn-
ske om at kunne anven-
de Posthornet med kro-
ne.

Sverige, Tyskland samt 
Danmark afvikles i jubilæ-
umsdagene, samtidigt med 
at en række Postale me-
sterskabsturneringer er 
henlagt til samme tids-
punkt, således at en række 
medlemmer får dobbelt 
glæde af at være med. 
Lørdag aften afvikles 
nemlig en stor fest.

Succes med 
salgsartikler
I forbindelse med at skaffe 
de mange penge der nød-
vendigvis skal til, er der 
produceret en række artik-
ler m.m., der rundt i 
»Postlandet« har været 
udbudt til salg. Men før 
man gik igang lå en ting 
klart: hvis P&T skulle bi-
drage med et økonomisk 
tilskud, måtte der ikke op-
træde andre sponsorer end 
P&T selv. - Og det ville vi 
gerne efterleve, siger Keld 
Vestergård, der fortsætter: 
- Vort mål med de ind-
tægtgivende aktiviteter 
var, udover at sikre øko-
nomisk dækning, at skabe 
opmærksomhed om såvel 
jubilæet som PIF i almin-
delighed. Vi synes det er 
lykkedes for os, hvis vi 
som målestok kan anvende 
effekten af det salg vi har 
haft. Det drejer sig om en 
lodseddel, hvor 30.000 stk. 
af 40.000 mulige er solgte. 
En hårshampoo, hvor de 
der købte tre eller flere fla-
sker, indgik i en lodtræk-
ning om en rejse til All 
England mesterskaberne i 
badminton.
Herudover har vi natur-
ligvis også haft gang i sal-

get af vor »Postevand«. 
En pilsner fra Ceres med 
speciel edikette på. Da vi 
skulle vælge navn havde vi 
flere forslag, men den 
kunne jo ikke komme til at 
hedde andet en »Poste-
vand«, siger Keld Vester-
gård.
Endelig skal det nævnes, 
at PIFs Danmarkskort er 
udgivet som plakat i et op-
lag på 1000 stk. Hver pla-
kat er nummereret og kø-
berne deltager i en lodt-
rækning.

Uger til dage/timer 
til minutter
Med et deltagerantal på 
ca. 550 postidrætsfolk til 
sportsaktiviteterne, ud-
bygget til ca. 780 ved af-
tenfesten, er der behov for 
planlægning. Der har da 
også fra sommeren ’85 
været arbejdet efter en 
»drejebog«, hvor uger er 
gjort til dage, og timer til 
minutter, efterhånden som 
planlægningen kom tætte-
re på jubilæumsdagene. 
Der er lagt et stramt pro-
gram, hvilket kræver en 
stram tidsplan. Som ek-
sempel herpå, har de 
udenlandske hold hver 
fået sin guide, således at 
sproglige og andre forhold 
ikke sprænger spille- og 
tidsplaner.
»Drejebogen« tager høj-
de for såvel de førstan- 
komne torsdag aften, 
Postorkesteret »trutterier« 
rundt i Århus, til tids-
punkter for talerne ved ju-
bilæumsfesten. Herudover

er der hele transportpro-
blematikken samt ikke 
mindst den daglige forplej-
ning de mange deltagere er 
sikret.

Jubilæumsfest
- Noget af det vi ser frem 
til med en vis spænding er, 
hvorledes de indslag vi har 
etableret ved aftenfesten, 
løber af stablen, siger Keld 
Vestergård. Det er og for-
bliver en hemmelighed for 
offentligheden, men vi 
tror det bliver flot. (FIR-
MAIDRÆT ved hvad der 
skal ske, og vi er overbe-
vist om det samme). Hvad 
der derimod ikke er nogen 
hemmelighed er, at John 
Vedholm er aftenens kon- 
ferentier samt at der leve-
res musik af Sound 73 og 
et 15-mands tyrolerorke- 
ster.
Keld Vestergård nævner 
i forbindelse med festen, 
at det på dette punkt er en 
glæde for ledelsen i lands-
forbundet, at kunne invi-
terer to ledere med fra alle 
medlemsklubberne samt 
forbundets bestående ud-
valg. På denne måde er 
der mulighed for at på-
skønne det store stykke ar-
bejde der rundt i landet 
udføres i dagligdagen. En 
paralel hertil er udtrykt fra 
generaldirektør i P&T, 
Hans Wiirtzen, der ser 
PIF som en funktion der 
medvirker til kammeratlig 
samvær i fritiden og der-
igennem øver en hel del 
positiv indflydelse på ar-
bejdsmiljøet på tjeneste-
stederne.

Tlcccplion
i anledning af

40 års Jubilæum
Cordag d. 8. februar 1986 hl. t i - IH 

i Arhus Avis- og JOakhepostcenter 
Ankersgade 12, 8000 Ar hus C

7)led venlig hilsen 
T)ostcns X ?  / Sekretariatet
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Slogankonkurrence
Tekst og foto: Finn Hagedorn
I forbindelse med Dan- 
mark-Stafetten 1985 har 
der været udskrevet en 
konkurrence om et slogan 
til Danmarks landsdæk-
kende motions-stafet-løb.

Der indkom ikke færre 
end 60 forslag, og her ud 
af er 10 valgt fra som væ-

rende egnede til at indgå i 
en videre bearbejdning til 
et endeligt slogan. De 10 
udtrukne får hver en præ-
mie fra Danmark-Stafet- 
tens store sponsor ADI- 
DAS, i form af et gavekort 
til indløsning hos INTER- 
SPORT, en anden af sta-
fettens store sponsorer.

De 10 og deres 
sloganforslag

1. Tag et skifte i 
Danmark-Stafetten
- løbet med lutter 
vindere
Jørn-Ole Holm, 
Overgårdsvej 14,
8800 Viborg.

2. Danmark-Stafetten 
det glade danske 
folkeløb
Peter Nell,
Jyllandsallé 98,
8720 Højbjerg.

3. Danmark-Stafetten
- Byernes motionsløb
Jens Buek-Jensen,
S. Kierkegårdsvej 7, 
3400 Hillerød.

4. »Danmark-Stafet«
En god idé!
Med jog og løb:
Ta’ ud og se!
»Danmark-Stafet« 
er noget der dur.
Gir god motion 
i skøn natur.
Bent Stendorf, 
Søholmparken 75, 
4200 Slagelse.

5. Så er det tid
at få indløst billetten, 
løb ud i naturen med 
Danmark-Stafetten.
B. S, Clausen, 
Platanvej 27, 
Fensmark,
4700 Næstved.

6. Sa’ du
Danmark-Stafetten?
- vi er der på pletten!
Rikke Rask, 
Granvænget 22,
7850 Stoholm.

7. I Danmark-Stafetten 
får kalorierne
på kasketten!
Jens Peter Jensen, 
Vilhelm Skyttesvej 26, 
8620 Kjellerup.

8. Hep - hep - hep!!
Det behøver 
ikke at gå tjep 
for at løbe 
DK-stafet.

Inge Sørensen,
Åge
Nielsensvej 21, 3., 
7800 Skive.

9. I Danmark-Stafetten 
er sportsfolk 
på pletten.
Poula Jensen, 
Markvænget 33, 
Hammerum,
7400 Herning.

10. Motion bli’r let
i en Danmark-Stafet.
Leif L. Jensen, 
Lindealléen 147,
5330 Munkebo.

I forbindelse med de man-
ge sloganforslag kom der 
også flere digte. Disse var 
naturligvis tænkt til at del-
tage i konkurrencen, hvil-
ket dog ikke har været 
nemt, da et slogan bl.a. 
skal være kort og let gen-
kendelig. Dog har inspira-
tionen været så stor hos 
indsenderne, at vi her 
gerne vil bringe et par 
eksempler, som samtidigt 
markerer afslutning på 
konkurrencen. Danmark- 
Stafetten siger tak til de 
mange og håber, at alle må 
få en god løbersæson i 
1986.

Kun en tanke -
kan få hjertet til at banke -
nemlig Danmarks bedste
folkelige
stafet-motionsløb, 
som giver højt humør 
og frisk kulør 
til alle motionsglade 
løbere.
Marianne Ambjørn Kehr, 
Grubbemøllevej 24 KLD., 
5700 Svendborg.

Danmark-Stafetten går
fra by til by
den er som sådan helt.
Det er hygge og samvær 
for unge og gamle, 
gode minder, der er værd 
at samle.
John R. Larsen, 
Marvedevej 28, Menstrup, 
4700 Næstved.

Jørn-Ole Holm, Viborg, blev den heldige vinder af slogan-
konkurrencen i Danmark-Stafetten. Her ses han (th.) med 
Adidaspræmier til en værdi af 1500 kr., sammen med Signe 
Hachenberger fra Intersport Viborg, hvor præmierne blev ud-
valgt.
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Nordjyllands Idrætshøjskole i Brønderslev:

Ophold på en idrætshøjskole 
som en del af læretiden
Tekst og foto: Finn Hagedorn

« )

Opstarten m.h.t. at få  elever til Nordsjællands Idrætshøjskole i Brønderslev er startet. På 
billedet viser tv. forstander Tage Elkjær sammen med Ole Olsen, formand for Brønderslev 
Firma-Sport, plakaten, som indgår i PR-materialerne.

Kan man som et led i sin 
uddannelse få indpasset et 
ophold på en idrætshøj-
skole, vil samfundet være 
nået et stykke af den vej, 
hvor man skaber rammer-
ne for modningsprocesser-
ne, for de unge, som kom-
mer fra skolebænken og 
ud i det, til tider hårde og 
kolde erhvervsliv.
Sådan sagde forstander 
Tage Elkjær på pressemø-
det den 27. november 
1985, da man præstentere- 
de salgsbrochurer og -pla-
kater, der indgår i det 
kommende arbejde for at 
skaffe elever til skolen, der 
ventes at starte den 1. sep-
tember i år.
Bag de mange initiati-
ver, som gennem årene er 
foretaget i Brønderslev, 
finder man også Brønder-
slev Firma Sport, der er 
blandt de foreninger som 
har bidraget med kontante 
penge til skolen.
Allerede i 1976 startede 
man med, at et vist 
overskud fra Firma-
sportens Firmaudstilling 
blev henlagt til Idrætshøj-
skolen. Det samme skete i 
1978 og de to pengebeløb 
gav med renters rente en 
samlet sum på 34.000 kr. 
som Brønderslevs for-
mand Ole Olesen kunne 
overrække til den arbejds-
gruppe som står bag Nord-
jyllands Idrætshøjskole.
Baggrunden for at Brøn-
derslev Firma Sport er 
med i indsamlingen, skyl-
des at man føler initiativet 
med en Idrætshøjskole 
som et plus for byen, idet 
den vil trække flere men-
nesker til, som så på for-

skellig måde vil øge om-
sætningen i byen. 
Nordjyllands Idrætshøj-
skole adskiller sig fra øvri-
ge skoler i landet ved at 
den har en anden timefor-
deling af idrætspraktiske 
fag, men herudover lægges 
der også stor vægt på de 
typiske højskolefag som 
sang/musik, litteratur,
samfundslære blandet 
med kreative fag som na-
turen og tekniske fag. 
Skolen har plads til 80 
elever, der i snit skal betale 
850 kr. pr. uges ophold og 
det er blandt de 80 pladser 
Tage Elkjær gerne ser ele-
ver der, som en del af læ-
retiden, fik et ophold, for 
som Elkjær siger: - I gam-
le dage sendte landmanden

sin karl på højskole i de 
stille arbejdsmåneder, så-
ledes at der også blev ind-
lært nye ting. Det mest 
væsentlige er dog at de 
unge gennemgår en mod-
ningsproces, hvor der i de-
res hverdag, her på skolen, 
stilles en række krav, som 
er væsentlig anderledes 
end dem fra folkeskolen. 
Her handler det om sam-
arbejde, tolerance, siger 
Elkjær og fortsætter: - 
Tænk bare på, at eleverne 
her på skolen er sammen i 
måske 36 uger, hvor de går 
op og ned ad hinanden 
hele tiden.
Men herudover er der 
naturligvis den ind-
læringsproces der ligger i 
at arbejde med idræt.

Både på den praktiske del 
hvor diciplinenheder op-
bygges, men på den admi-
nistrative side, hvilket 
også er noget vi også vil 
lægge meget vægt på, og 
begge områder er jo noget 
erhvervslivet stiller høje 
forventninger til, slutter 
Tage Elkjær.
Nordjyllands Idrætshøj-
skole kommer til at koste 
ca. 38,5 mili. kr. hvortil 
der er søgt en del fonds-
midler. Bl.a. venter man et 
beløb fra Helsefonden, 
idet skolen er indrettet til i 
stor udstrækning at kunne 
have kørestolsbrugere. I 
den forbindelse har Dansk 
Handicap Idrætsforund 
været med i planlægnin-
gen.
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Betragtninger og konklusioner omkring foreningslederkursus:

Lederne talte ikke 
samme sprog
En ting, man lagde mærke 
til på kurset, var bl.a. at 
medlemmer fra en firma-
klub og medlemmer fra en 
sammenslutning ikke helt 
talte »samme sprog«. Det 
kom til udtryk, når man 
gik ind i debat om diverse 
problemstillinger, og hvor 
man syntes at der var for-
skel på hvad men mente 
med og om dette og hint, 
alt efter hvor man kom 
fra. Det ville nok være en 
stor fordel, at man kunne 
få kursusdeltagere til at 
glemme alt om tilhørsfor-
hold og opfatte deres fri-
tidsarbejde som »for-
eningsarbejde« uanset til-
hørsforhold. Fællesnævner 
ville så være »foreningsle-
der«. Emner, der måtte 
dukke op, og som var di-
vergerende, måtte så tages 
op særskilt, debatteres el-
ler henvises til senere løs-
ning.

F oreningslederk urset
var et »pilotkursus« og 
skulle her stå sin prøve 
5.-6. oktober i Vittrup,

t>

Læser-
breve

og både instruktører 
og deltagere skulle gerne 
have noget med sig hjem, 
hvad jeg også tror at alle 
fik.
Jeg personligt fik meget 
med hjem (helt underligt, 
ikke?). Med 20 år sammen 
med firmaidræt på en eller 
anden måde, skulle det 
måske synes svært at få 
mosgroede ideer fjernet og 
erstattet af nye ting, men 
det kan gøres, når det gø-
res rigtigt.
Instruktørerne får noget 
med hjem, om ikke før, så

når bearbejdelsen af kursi-
sternes kommentarer er 
faldet i hak.
Kurset kan måske virke 
ret kompakt, og selv om 
det kun periferisk berører 
vigtige emner, virker det 
også omfattende, men her 
må vi så tænke på det be-
skrevne formål (min op-
fattelse).
Når man gennem mange 
år, på det ene eller andet 
lederjob i og omkring fir-
maidrætten og klubarbej-
de, har afslået at deltage i 
nogle af de mange relevan-
te kurser, der er blevet til-
budt i D.F.I.F. kredse og 
sammenslutninger, kan 
nogen måske fristes til at 
spørge: Hva’ pokker laver 
han på foreningslederkur-
sus på V.G.U.-centret i 
Vittrup ved Løkken?
Jo, her var kurset, vi 
ventede på, et kursus med 
indhold helt fra vort eget 
område (jeg ved godt, at 
der også er andre kurser 
fra eget område), men det-
te havde til formål at give 
deltagerne indblik i pro-

cesser, der er nødvendige 
for at kunne lede en for- 
ening/klub, at skaffe del-
tagerne viden om værktø-
jer til denne gerning, at 
fremme deltagerens viden 
og lyst til mere viden gen-
nem andre kurser, der om-
fatter enkeltområder i le-
derkurset, her kan næv-
nes: Økonomikursus - ta- 
ler/dirigentkursus - fri-
tidsloven - foreningsjura 
og mange, mange andre 
kurser.
Kurset får hermed min 
bedste anbefaling, og jeg 
vil ønske at kursus efter 
kursus ville være overteg-
net langt ud i fremtiden, 
for det var et godt kursus, 
og jeg tror det bliver end-
nu bedre, fordi instruktø-
rerne automatisk hen ad 
vejen tilegner sig mere vi-
den om emner - om serve-
ringsmetoder - om emner, 
der bør gåes mest i dybden 
med - samt gruppesam-
mensætninger og meget, 
meget mere.
Jeg vil gerne benytte lej-
ligheden her til at ønske 
Jan, Inger og Arne tillyk-
ke med at have fundet vej 
til bedre fremtid for for-
eninger, klubber og firma-
idrætten.
Tak til jer og medkursi-
ster for godt kammeratligt 
samvær.

Med venlig hilsen,
Elmer Østergaard.

Problemløsninger er et vigtigt 
redskab
- De kan bruges til 
at gå i dybden m ed  
samm enslutninger-
nes problemer. Der er 
i D FIF en utrolig 
fo rske l på  de enkelte 
sammenslutninger. 
H vis m øder a f  denne 
art ikke blev a f-

holdt, vil der ikke ske  
en tilnærmelse m el-
lem dem landet over, 
understreger 
fo rm anden  fo r  
Fjerritslev 
Firma-Sport, Poul 
Kr. Nielsen i dette 
indlæg.

Problemløsningsmøder er 
jo noget nyt indenfor 
DFIF og nr. 2 er just ble-
vet afviklet i Horsens. 
Første møde var om 
problematikken indenfor 
de kommunale støtteord-
ninger, der var på pro-
grammet.
Dette års emne var om 
enkeltmandsmedlems-

skabs fordele og ulemper. 
Efter en ganske glimrende 
velkomst (3 konsulenter 
tog imod i døren), var der 
natmad fredag aften. I 
modsætning til første år 
var der ikke lagt program 
for fredag aften. Vi hygge-
de os, mener jeg, et par 
timer og kom naturligvis 
ind på det, vi kalder erfa-
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ringsudveksling. Jeg hu-
sker endnu enkelte. Især 
Korsør og Bogense havde 
store rigdomme at øse ud 
af.
Lørdag startede mødet 
til tiden, og alle var friske. 
Et grundigt oplæg gjorde 
starten til det første grup-
pearbejde til en nem sag. 
Formålsparagraf contra 
kommunal støtte var em-
net. De fleste var enige om 
at man bør indordne sin 
formålsparagraf, således 
at kommunerne bliver gla-
de og tilfredse. Støtte bli-
ver herefter udbtalt.

For 2. gang a fvikle-
de D F IF /s konsulent-
tjeneste et prob lem -
løsningsmøde fo r  
sammenslutninger-
ne. M ødet blev a fv ik -
let p å  Horsens 
Vandrerhjem den 8.- 
9. novem ber 1985 
m ed 16 deltagere, der 
repræsenterede 9 
sdammenslutninger. 
M ødets emner var:
- Tilpasning a f  egne 
love så de tilgodeser 
kom m unens krav. - 
H vorfor enkelt-
medlemsskab i sam -
menslutningen. - 
Endvidere blev der gi-
vet en orientering 
om det kom m ende f r i -
tidsnævnsvalg.

Efter en vellykket rejse til 
Horsens ankom vi ved 20- 
tiden hvor vi indtog Hor-
sens Vandrerhjem. Vi hav-
de hørt det var et af Dan-
marks bedste med meget

Vi var dog enkelte, der 
ikke ville acceptere dette 
og mente, at ved en stær-
kere markering af DFIF 
ville vi kunne ændre kom-
munernes opfattelse, såle-
des at vort formål bliver 
fulgt og støtten alligevel 
blive udbetalt.
Intet salg af DFIF’s for-
mål for ussel mammon. 
Efter en lang debat om 
medlemskab kunne vi 
konkludere, at oppe hos 
os har vi enkeltmedlem-
skab indført.
Gruppearbejdet om det-
te spørgsmål var yderst in-

fine faciliteter. Der kan vi 
absolut være enige. Ved 
21-tiden hvor alle var sam-
let fik vi aftenskaffe og 
pølsebord, og vi levede 
helt op til vores nye for-
målsparagraf om hyggeligt 
samvær til kl. ?

Love og kommunerne
Konsulent Jørgen Ras-
mussen indledte mødet 
lørdag morgen med et op-
læg over emnet: »Tilpas-
ning af egne love så de til-
godeser kommunens krav - 
hvordan kan det lade sig 
gøre uden sammenslutnin-
gen mister sin identitet i 
forhold til DFIF’s 
formålsparagraf«.
Her var der en enkelt 
sammenslutning, der men-
te, at kommunen skulle 
tage hensyn til sammen-
slutningens love, og ikke 
omvendt.
Under gruppearbejdet 
viste det sig, at hvis man 
kikkede Korsør over skul-
deren og så deres formål-
sparagraf og love bl.a. om 
medlemsforhold og med-
lemsregistrering, havde vi 
andre meget at lære. Men

teressant, og igen er det de 
små grupper, der er på et 
sådant møde gør, at alle 
bliver hørt og taget hensyn 
til.
Alt i alt er disse pro-
blemløsningsmøder et vig-
tigt redskab, der kan bru-
ges til virkelig at gå i dyb-
den med sammenslutnin-
gens problemer.
Der er i DFIF en utrolig 
stor forskel på de enkelte 
sammenslutninger, og hvis 
møder af denne art ikke 
blev afholdt, vil der ikke 
ske en tilnærmelse mellem 
dem landet over.

hvor man har rigtig mange 
aktive firmaidrætsfolk, 
har man nok også lettere 
ved at løse problemerne.

Hvorfor
enkeltmedlemsskab?
Konsulent Torben Laur-
sen indledte lørdag efter-
middag med et oplæg over 
emnet: »Hvorfor enkelt-
medlemsskab i sammen-
slutningen og hvordan 
fungerer det i praksis«.
Vi fik en god diskussion 
om, hvordan man arbejde-
de i de 9 sammenslutnin-
ger, der var repræsenteret. 
Det kunne hurtigt konsta-
teres, at der var 3-4 for-
skellige måder, man regi-
strerede på i sammenslut-
ningerne. Der var 5 med 
direkte medlemsskab og 4 
med klub- og enkeltmed-
lemsskab.
I gruppearbejdet var 
grupperne sammensat at 
meget velfungerende sam-
menslutninger med hensyn 
til registrering. Kolding 
mødte bl.a. op med EDB- 
lister over medlemsregi-
strering. - Et virkelig godt 
stykke arbejde.

Vore konsulenter viste 
stor indsigt i de forskellige 
foreningers medlemsfor-
hold, og der var stor smi-
dighed i deres behandling 
af emner.
Vi har i foreningerne 
stort behov for at kunne 
øse af andre foreningers 
erfaringer, og vi heroppe 
nordpå ser med stor for-
ventning frem til næste 
problemløsningsmøde, 
som vi håber bliver en rea-
litet i 1986.

Med venlig hilsen, 
Poul Kr. Nielsen, 

form. Fjerritslev Firma- 
Sport.

Valg til fritids-
nævnet
Sidst på eftermiddagen 
orienterede konsulent 
Hardy Pedersen om det 
kommende valg til fritids-
nævnet.
Han forklarede, hvordan 
man blev valgt ind, og be-
tydningen af at firma-
idrætten blev repræsente-
ret.

Konklusion
Det var et afslutningen på 
et godt og veltilrettelagt 
problemløsningsmøde og 
samtlige tilstedeværende 
opfordrer herved DFIF til 
senest om 1 år at afholde 
et møde om resultaterne 
der er opnået for at måle 
virkningerne.
- Har vi fået en m/k i 
fritidsnævnet?
- Har vi fået vores love 
lavet om, så vi har fået en-
keltmedlemskab?
- Hvem har fået lovene 
lavet om, så det er en åben 
forening, som kommuner-
ne kræver det?

Tak til DFIF for et godt 
møde, og tak til de sam-
menslutningsmedlemmer 
der deltog.

Peter Hurwitz 
Nykøbing F. Firmasport

Meget at lære på problem-
løsningsmødet
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Kursustilbud 
Forår ’86

Lederkursus
LEDERKURSUS II 
Kursusbeskribelse: Kursus 
II er anden del af lederud-
dannelsen, og der arbejdes 
med diskussions- og møde-
ledelse i teori og praktik. 
Tid og sted: 21.-23. febru-
ar 1986 i Oksbøl. 
Kursusgebyr: kr. 550,00.

LEDERKURSUS III 
Kursusbeskrivelse: Afslut-
tende kursus. Der arbejdes 
i teori og praktik med for-
handlingsteknik og grup-
peudvikling.
Tid og sted: 11.-13. april 
1986 i Strib.
Kursusgebyr: kr. 550,00.

Skak
TURNERINGS-
LEDELSE:
Kursusbeskrivelse: Kurset 
henvender sig til skaklede-
re i sammenslutninger og 
klubber, der i det daglige 
eller lejlighedsvis virker 
som turnerings- eller hold-
ledere.
Kursisterne får en indfø-
ring i FIDEs regler for 
skakspillet og i de forskel-
lige turneringsformer såvel 
individuelle som for hold. 
Desuden trænes kursusdel-
tagerne i at tilrettelægge 
og styre såvel individuelle 
som holdturneringer efter 
de almindeligste turne-
ringsformer.
Tid og sted: 11.-13. april 
1986 i Middelfart. 
Kursusgebyr: kr. 500,00.

Økonomikursus
Kursusbeskrivelse: Kurset 
henvender sig især til fore-
ningskasserere, forenings-

formænd, foreningsrevi-
sorer og kommende fore-
ningskasserere. Kurset gi-
ver deltagerne indsigt i de 
forhold, der har indflydel-
se på ledelsen af forenings 
økonomi, og giver samti-
dig på elementært niveau 
en indføring i regnskab og 
regnskabsafslutning samt 
budgetlægning i en fore-
ning.
Tid og sted: Dette kursus 
afvikles lokalt i samarbej-
de med sparekasserne. Der 
kræves blot 10 tilmeldin-
ger.
Tilmelding: Kontakt din 
kreds-/sammenslutning el-
ler DFIFs kontor.

Pistol
INSTR UKTØRKURSUS 
II
Kursusbeskrivelse: Afslut-
tende kursus. Undervis-
ning i teori og praktik 
samt instruktionsmeto-
dik og instruktionsøvelser 
med mulighed for videre 
uddannelse som hjælpein-
struktør på DFIFs kurser. 
Tid og sted: 21.-23. febru-
ar 1986 i Oksbøl. 
Kursusgebyr: kr. 500,00.

Badminton
INSTR UKTØRKURSUS 
II
Kursusbeskrivelse: Under-
visning i teori og praktik. 
Der arbejdes med instruk-
tionsmetodik, instrukti-
onsøvelser og iagttagelses-
teknik med mulighed for 
videre uddannelse.
Tid og sted: 14.-16. febru-
ar 1986 i Auning (N, 0). 
21.-23. februar 1986 i Oks-
bøl (S).
Kursusgebyr: kr. 500,00.

Bordtennis
INSTR UKTØRSKURSUS 
II
Kursusbeskrivelse: Under-
visning i teori og praktik. 
Der arbejdes med instruk-
tionsmetodik, instrukti-
onsøvelser og slagrepertoi-
ret med mulighed for vide-
re uddannelse.
Tid og sted: 14.-16. febru-
ar 1986 i Oksbøl. 
Kursusgebyr: kr. 500,00.

Skydning
INSTR UKTØRKURSUS 
II
Kursusbeskrivelse: Under-
visning i teori og praktik. 
Der arbejdes med instruk-
tionsmetodik og instrukti-
onsøvelser med mulighed 
for videre uddannelse.
Tid og sted.\ 14.-16. febru-
ar 1986 i Århus (N, 0). 
14.-16. februar 1986 i Oks-
bøl (S).
Kursusgebyr: kr. 500,00.

OBS! For dig, der ikke 
ønsker en instruktørud-
dannelse, men gerne vil 
have lidt mere glæde og 
fornøjelse ud af den 
idrætsgren, du dyrker - 
se her:
I mange kredse/sam- 
menslutninger afvikles 
kurser med grundlæg-
gende instruktion for be-
gyndere og let øvede. 
Kontakt kreds eller sam-
menslutning og hør, om 
der ikke skulle være et til-
bud, der passer dig - el-
lers kan der måske laves 
et.

Husk tilmelding!
Hvor ikke andet er anført 
gennem sammenslutnin- 
gen/kredsen til DFIFs 
kontor senest 30 dage før 
kursets afvikling.
Ønskes yderligere oplys-
ninger, så kontakt ven-
ligst kursusudvalgets 
konsulent, Peter Jensen, 
på DFIF’s kontor, telf. 09- 
22 55 92.
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Annoncer

NORDJYLUNDS
IDRÆTSHØJSKOLE

• Danmarks nyeste idrætshøjskole med 
samvær • uddannelse • gymnastik • boldspil • atletik • 
badminton • svømning • handicapidræt • friluftsliv • 
sang/musik • folkedans m.m.

_ . C

Kurser:
16 uger: sept.- dec. 
20 uger: jan.- juni. 
36 uger: sept.- juni.

Det første elevhold starter i efteråret 1986 !

Sådan er vi:
-EN IDRÆTSHØJSKOLE.
- hvor du kan forøge din viden.
- hvor du kan uddanne dig til træ ner-
instruktør og foreningsleder.

- hvor du kan dygtiggøre dig i dine V/?R .
egne idrætsgrene. ]

*

Er du interesseret:
- så kan du få tilsendt vor helt nye 
skolebrochure.

• du er altid velkommen til at 
kontakte os.

In
j -

NORDJYLLANDS IDRÆTSHØJSKOLE
Forstander Tage Elkjær. •  Telefon 08 • 82 56 49. 
Postbox 173 •  9700 Brønderslev •

Køb dit Dart udstyr
i den professionelle Dart for-
retning med det store udvalg 
og de små priser!
Eks.: Winmau proff. dartski- 
ve kr. 238.
Tungstens pile fra kr. 115. 
Brass (messing) pile fra 
kr. 40.
Flights & stænger fra kr. 5.50 
pr. sæt - stor mængde rabat.
I er altid velkommen i forret-
ningen - eller til at ringe ordre 
ind, som vi sender pr. post.
Rekvirer prisliste.
FYNS DART CENTER
Daltunvei 74, 5250 Odense SV

TLF. 09 - 17 95 99

TLF. 09 - 96 24 40

direkte fra fabrik' 
til foriirueer.

T-shirts fra kr. 77,- 
Shorts fra kr. 72,- 
Træningsdragter 
fra kr. 236,-
Ring eller skriv efter 
vor farvebrochure.

Dueoddevej 14 
7400 Herning
Tlf. 07-22 06 22

idana
sport

DHF’s
konsulenter:
Jørgen
Rasmussen,
Lovvej 10, 
Pederstrup,
4700 Næstved.
Tlf. (03)761635.

Peter
Bergholdt
Jensen,
Tingvallavej 41, 
5210 Odense NV. 
Tlf. (09)162416.

Finn
Hagedorn,
(markedskonsulent 
og redaktør) 
Fennebakken 289, 
8800 Viborg.
Tlf. (06)6731 91.

Torben
Laursen,
Gammel Kongevej 48, 
6200 Åbenrå.
Tlf. (04)627286.

Hardy
Pedersen,
Elmelunden 36, 
9260 Gistrup.
Tlf. (08)323576.
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Postbesørget blad

Abonnement og adresseændringer 
sker ved henvendelse til:
DFIF, Tåsinge-hallen, 5700 Svendborg. 
Tlf. (09) 22 55 92.

D
Lokal-
redaktøren

Faxe
Formanden Lis Krogen- 
berg skriver til FIRMA-
IDRÆT således:
- En af vore arbejdsledige
idrætsudøvere har været
kreativ med hensyn til
klubnavn. De kalder deres
klub HEPSA, som står for
//usmødre
Efterlønsmodtagere
Pensionister
Skifteholdsarbejdere
Arbejdsledige
Alle tiders navn, synes vi i
Faxe Firma Sport, og giver
hermed ideen videre.

Horsens:
Fængselsfodbold 
I week-enden 27.-28. juli 
d. å. afholdtes det årlige 
»store« firkantstævne 
mellem de gamle anstalter 
Horsens-Nyborg-Vestre F. 
og Vridsløse, med Vestre 
F. som arrangør.
Det var med spænding og 
forventning, at spillerne 
mødtes på Horsens Bane-
gård tidligt lørdag mor-
gen, da vi ikke har vundet 
dette stævne siden 1946, 
mange gange har vi været 
lige ved, men alligevel har 
det svipset i sidste øjeblik. 
På grund af stor tilgang af 
nye, unge og dygtige spil-
lere, lå det ligesom i luf-
ten, at nu skulle det være. 
Vel ankommet til Køben-

havn, blev vi indkvarteret 
på Vestre F., og efter lidt 
tid til at strække benene 
efter rejsen, skulle den 
første kamp spilles mellem 
Horsens og Vestre F. Den-
ne kamp vandt Horsens 
uden de store sværdslag 
med 3-0 efter at have do-
mineret kampen igennem. 
Vridsløse vandt ligeledes 
den næste kamp mod Ny-
borg uden problemer, og 
derefter var vejen banet 
for en storkamp søndag 
mellem Horsens og holdet 
fra Vridsløse, som har do-
mineret stævnet de seneste 
år.
Lørdag aften gik med fest, 
spisning og nogle gemytli-
ge udflugter i det køben-
havnske natteliv, men alle 
var klar og opsatte søndag 
eftermiddag, da slaget 
skulle stå. Det blev en me-
get spændende kamp hvor 
Horsens scorede midt i 
første halvleg og desuden 
havde flere store tilbud, 
som ikke blev udnyttet. I 
anden halvleg begyndte 
Vridsløse at presse mere 
på, da det jo var alt eller 
intet. På trods af et stort 
Vridsløse-pres, var det dog 
Horsens, som havde de 
største chancer til yderlige-
re scoring, men uden held, 
og de sidste 10 minutter 
blev både meget lange og 
meget spændende. Endelig 
lød dommerens fløjte, og 
der var naturligvis stor ju-
bel blandt Horsens spiller-
ne, da den første sejr i 39 
år var en kendsgerning.
Efter kampen var der spis-
ning og pokaloverrækkel-
se med alle de obligatori-
ske taler m. v., hvorefter 
Horsens spillerne drog fra 
hovedstaden fyldt med 
godt humør, som holdt sig 
lige til vi nåede Horsens 
Banegård ved midnatstid, 
hvor alle skiltes efter en

god og udbytterig week-
end.
Hermed en tak til alle del-
tagende fra Horsens, som 
var med til at udrydde et 
københavnerkompleks, 
som har holdt i 39 år.
Kaj Rasmussen 
SIF

Frederikshavn:
Efterlysning
Mænd, kvinder og børn i 
»løbetid« efterlyses. 
Motionsafdelingen er igen 
startet med løb fra Flade 
Engvej. Der løbes hver 
tirsdag kl. 19.00 og lørdag 
kl. 13.00
Der møder mange friske 
piger og damer op hver 
gang, derimod kniber det 
lidt med at få herrerne ud 
at starthullerne, så vi hå-
ber, denne oplysning kan 
få jer op på mærkerne.
Der er tre ruter at vælge 
imellem. En på 3,2 km, en 
på 5 km og en på 6 km. Er 
der enkelte, der har lyst til 
at løbe endnu længere, 
finder vi også en rute til 
dem. Der løbes kun ad op-
lyste ruter. 
Motionsafdelingen

Odense:
FKS'eren
Der tales og skrives meget 
inden for firmaidrætten i 
Danmark som familie-
idræt.
Alligevel går udbredelsen 
langsomt set over en bred 
front.
De områder, hvor der bli-
ver gjort mest, er motions-
området i form af cykling, 
løb, gåture (marcher) og 
lignende - noget, mange 
sammenslutninger har vir-
kelig stor succes med. Skal 
vi være ærlige, må vi ind-
rømme, at på netop dette 
område står det noget sløjt 
til i Odense.
Og det er synd.

Der er nemlig mange gode 
argumenter for at få noget 
sådant op at stå.
Det er en god mulighed for 
familien til at være sam-
men om samme aktivitet. 
Det skaber fællesskab.
Man nyder naturen, og 
man er sammen med andre 
mennesker o. s. v.
Og så er det forresten også 
meget sundt!
Hvad er så årsagen til den-
ne ringe aktivitet på dette 
område i Odense?
Er det de forkerte - eller de 
for få ting, vi i FKS arran-
gerer?
Hvis ja, så er vi meget lyd-
høre for gode forslag.
Eller er årsagen, at vore 
tilbud ikke når helt ud til 
de interesserede?
Lad os høre de enkeltes 
mening ude i klubberne. 
Tager vi de traditionelle 
idrætsgrene som badmin-
ton, billard, bordtennis, 
bowling, fodbold, hånd-
bold, skak og skydning, så 
har den almindelig opfat-
telse vel hidtil været, at 
her er der ikke rigtig mu-
lighed for at dyrke familie-
idræt.
Men hvorfor egentlig 
ikke?
Med lidt god fantasi skulle 
det nok kunne lade sig 
gøre.
Så også her er vi lydhøre 
over for gode ideer. Kort 
og godt vi vi gerne slå et 
slag for udbredelsen af fa-
milieidrætten i Odense. 
Det lader sig imidlertid 
kun gøre med jeres hjælp. 
Nogen vil måske sige: »Ja, 
det er meget godt, men 
ifølge FKS’ love kan disse 
ting slet ikke lade sig 
gøre«.
Jo de kan.
For lovene ændres helt na-
turligt i takt med udviklin-
gen.
Jørgen Hansen


